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نخستین روزنامه 
 سرمایه گذاری ۸۶۰ میلیارد اقتصادی ایران

 تومانی فولاد مبارکه
 در ۲۱ پروژه فناورانه

آیین امضای سندهای همکاری توسعه اقتصاد دانش بنیان در 
حوزه صنایع فلزی و معدنی در حاشیه دومین روز از بیستمین 
عباس  حضور  با  ایران متافو،  متالورژی  بین المللی  نمایشگاه 

صفحه2علی آبادی، وزیر صنعت، معدن و تجارت،...

برگزاری مجمع شرکت های استانی سهام عدالت

 زمان بازگشایی مشخص نیست

5

نشست خبری برگزاری مجامع شرکت های استانی سهام عدالت با حضور رئیس سازمان بورس برگزار شد.
به گزارش خبرنگار مهر، مجید عشقی رئیس سازمان بورس در نشست خبری برگزاری مجامع شرکت های سرمایه گذاری سهام عدالت 

گفت: تخصیص سهم عدالت دچار عدم تصمیم گیری و توقف شد و این وظیفه به شورای عالی بورس سپرده شد.
عشقی افزود: هدف این است که در ۳۶ شرکت بورسی و ۱۳ شرکت بورسی مجامع برگزار شود، اکنون بعد ۳ از سال مجامع می خواهد 
برگزار شود، گام های اولیه برای برگزاری مجامع برداشته خواهد شد. باید حضور حداکثری را برای مجامع شرکت های استانی سهام 
عدالت داشته باشیم. این مجامع ۵۵ میلیون نفر را درگیر خواهد کرد و کار بسیار سختی است.رئیس سازمان بورس افزود: با توجه به 

این که شرکت های استانی نهاد مالی هستند باید مقررات شرکت های مالی رعایت شود.
وی تصریح کرد: سهامداران می توانند به صورت مستقیم در مجامع حضور داشته باشند، مجامع هم به صورت حضوری و هم به صورت 

الکترونیکی است، اما رأی گیری بر اساس روند الکترونیکی است.

میزان مصرف گاز امسال نسبت به 
سال قبل ۶ درصد افزایش یافته است

ایران به همه الزامات و معاهدات 
بین المللی دریایی پایبند است
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جایگزینی ارزهای ملی در تبادلات 
تجاری و اقتصادی ایران و سوریه

4
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رهبر انقلاب در دیدار بسیجیان:

 ایران قائل به همه پرسی
 در فلسطین و نظر مردم است

     گرگان-حمید میرزاعلی/  

مهندس ســنگدوینی نماینده محتــرم مردم گرگان وآق قلا در مجلس شــورای 
اســلامی و دکتر سعید گل فیروی رییس دانشــگاه علوم پزشکی گلستان با دکتر 
عین الهی وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشکی دیدار و پیرامون مسائل حوزه 

سلامت استان گفتگو کردند.

رئیس دانشگاه ارائه گزارشی از وضعیت بیمارستان های استان بویژه مرکز آموزشی 
درمانی آل جلیل آق قلا و نیازهای مربوطه ارائه کرد، که خوشبختانه با رایزنی های 
انجام شــده دســتورات خوبی برای رفع نیاز های مراکز درمانی و مرکز آموزشــی 

درمانی حاج آقی آل جلیل آق قلا گرفته شد.

دکتر ســعید گل فیروزی در پایان از مساعدت مقام عالی وزارت و معاونین ایشان 
و حمایت های ارزشمند مهندس ســنگدوینی نماینده محترم گرگان و آق قلا در 

مجلس شورای اسلامی قدردانی کرد.

 در این دیدار دکتر ناصر هروی رئیس مرکز آموزشی درمانی حاج آقی آل جلیل آق 
قلا و بزرگمهر مدیر عامل خیرین سلامت استان حضور داشتند.

دیدار رئیس دانشگاه علوم پزشکی گلستان با وزیر بهداشت ، درمان و آموزش پزشکی 

در دفتر وزیر بهداشت ، درمان و اموزش پزشکی صورت گرفت :



خبر
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چشم اندازاقتصاد

جایگزینی ارزهای ملی در 
تبادلات تجاری و اقتصادی ایران 

و سوریه
دیدار  در  کشورمان  مرکزی  بانک  رئیس کل 
توسعه  از  دمشق  در  سوریه  وزیر  نخست  با 
مناسبات پولی و بانکی ایران و سوریه و حذف 
دلار از مبادلات اقتصادی و تجاری دو کشور در 

آینده نزدیک خبر داد.
به گزارش  بانک مرکزی،  محمدرضا فرزین - 
رئیس کل بانک مرکزی - در این دیدار خطاب 
به حسین عرنوس، نخست وزیر سوریه گفت: 
پولی  و  بانکی  مناسبات  تا  است  آماده  تهران 
به سوریه را بر اساس توافقات روسای جمهور 
دو کشور ارتقا دهد و راه اندازی بانک ایرانی در 
سوریه که به زودی محقق خواهد شد زمینه ساز 
رشد مناسبات و همکاری های تجاری دو کشور 

خواهد بود.
وی با اشاره به زمینه های مختلف همکاری های 
ایران و سوریه بر آمادگی  بانکی میان  پولی و 
عرصه  این  در  توافقات  اجرای  برای  کشورمان 
و جایگزینی ارزهای ملی در تبادلات تجاری و 

اقتصادی دو کشور تاکید کرد.
بر اساس این گزارش، حسین عرنوس - نخست 
ابراز  ضمن  دیدار  این  در  نیز   - سوریه  وزیر 
اقتصادی  روابط  درخشان  آینده  از  امیدواری 
برگزاری  کرد:  تاکید  ایران  و  سوریه  میان 
نشست های فنی - اقتصادی میان کارشناسان 
و مسولان دوکشور نویدبخش افزایش همکاری 

های همه جانبه سوریه و ایران است.
ایجاد زمینه های همکاری های  با اشاره به  وی 
بانکی و پولی سوریه و ایران به منظور افزایش 
روابط اقتصادی دو کشور در نشست تخصصی 
روسای کل بانک مرکزی سوریه و ایران تصریح 
سوریه  در  ایرانی  بانک  راه اندازی  گام  کرد: 
برای  قوی  بنیانگذاری  قطعا  نزدیک  آینده  در 
اقدامات بعدی در عرصه توسعه همکاری های 

اقتصادی میان دو کشور است.

نگرانی از افزایش درآمد 
مالیاتی

اینکه  به  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس  یک 
گفت:  باشد  عادلانه  باید  مالیات  دریافت 
 ۱40۳ بودجه  در  مالیاتی  درآمد  افزایش 
نگرانی هایی را برای مردم ایجاد کرده است.
در  اقتصادی  کارشناس  رزاقی  ابراهیم 
به  اشاره  با  مهر  خبرنگار  با  گفت وگو 
بودجه ۱40۳، گفت: طبق  وضعیت لایحه 
تجربه های گذشته عمده درآمدهایی که در 
بودجه لحاظ می شد درآمد حاصل از فروش 
نفت خام و گاز بود که این موضوع از دولت 

جناب آقای هاشمی بسیار پررنگ بود.
وی ادامه داد: به همین دلیل کمتر به دیگر 
توجه  مالیاتی  درآمد  خصوص  به  درآمدها 

می شد.
اشاره  با  اقتصادی  مسائل  کارشناس  این 
به  نسبت  اجرایی  مسئولان  اینکه  به 
را  توجه  کمترین  ایران  اقتصاد  داشته های 
اگرچه  نمونه  عنوان  به  کرد:  تاکید  دارند 
ایران صادرکننده پتروشیمی یا مواد معدنی 
است اما همین ها را نیز خام فروشی می کند 
را  صادراتی  درآمد  از  کمی  سود  بنابراین 
نسبت به دیگر کشورها عاید خود می کند 
درآمد  تا  است  شده  موجب  مسئله  این 
صادراتی ما نسبت به آنچه که می خواهیم 
وارد کنیم بسیار کمتر باشد به همین دلیل 

با کسری بودجه مواجه می شویم.
در  دائماً  پیشین  دولت  در  داد:  ادامه  وی 
بودند  مختلف  مراجع  از  وام  گرفتن  حال 
که دولت سیزدهم مجبور به تسویه حساب 
شد.  پیشین  دولت  بدهی های  پرداخت  و 
مسئله  این  است  اهمیت  حائز  که  نکته ای 
است که ۶0 میلیون ایرانی حول خط فقر 
 ۲0 حدود  که  طوری  به  می کنند  زندگی 
میلیون نفر زیر خط فقر نسبی هستند که 
تورم بالا موجب شده است زندگی آنها به 

خطر بیافتد.
کشور  در  موجود  تورم  به  اشاره  با  رزاقی 
در  موجود  تورم  همواره  کرد:  خاطرنشان 
خرید  قدرت  تا  است  شده  موجب  کشور 
آن  بهتر  دلیل  همین  به  کند  پیدا  کاهش 
است که دولت در نظام بودجه ریزی خود 
نسبت به کنترل تورم توجه ویژه ای داشته 
باشد که خوشبختانه در بودجه سال آینده 

این موضوع به وضوح دیده می شود.
کرد:  نشان  خاطر  اقتصادی  کارشناس  این 
در قانون اساسی کشور تأمین وسایل اولیه 
زندگی افراد جامعه برعهده دولت است که 
متأسفانه در دولت های گذشته کمتر نسبت 
به این مسئله توجه شده است.وی با تاکید 
کرد:  تصریح  سال ۱40۳  بودجه  لایحه  بر 
کشور  وابستگی   ۱40۳ بودجه  لایحه  در 
مقابل  در  اما  کرده  پیدا  کاهش  نفت  به 
مالیاتی  درآمد  افزایش ۵0 درصدی  شاهد 
نگرانی ها  یکسری  موضوع  این  که  هستیم 
ایجاد کرده است.رزاقی نسبت  را در مردم 
و  کرده  تاکید  مالیات  عادلانه  دریافت  به 
اظهار داشت: دریافت مالیات از افراد جامعه 
باید عادلانه باشد. عده ای در مسیر دریافت 
مالیات برخلاف روند عادلانه رشد می کنند 
و برخی افراد دیگر نسبت به گذشته فقیر 
تر می شوند.وی در خصوص تورم حاکم در 
کشور ادامه داد: در دولت پیشین تورم به 
طرز وحشتناکی افزایش یافت اما در دولت 
وزرای  و  رئیس جمهور  همت  به  سیزدهم 

آن تورم با شیب نزولی روبه رو شد.

رهبر انقلاب اسلامی تاکید کردند: جمهوری اسلامی 
مردم  نظر  و  فلسطین  در  همه پرسی  به  قائل  ایران 
ریختن  دریا  به  اسلامی،  جمهوری  دیدگاه  است. 

صهیونیست ها و یهودیان نیست.
به گزارش خبرنگار مهر، رهبر معظم انقلاب اسلامی 
صبح امروز در دیدار هزاران نفر از بسیجیان سراسر 
را  بسیج  ایجاد  در  )ره(  خمینی  امام  منطق  کشور، 
و  تهدیدها  مقابل  در  ایران  حداکثری  »مقاوم سازی 
فرهنگ  شاخصه های  تبیین  با  و  خواندند  خطرات« 
کاربردی،  مهم  توصیه های  بیان  و  بسیجی  تفکر  و 
تأکید کردند: پیش بینی و بشارت امام درباره تشکیل 
طوفان  و  شده  محقق  جهانی  مقاومت  هسته های 
جغرافیای  یک  شکل دهی  الاقصی،  خاموش ناشدنی 
جدید سیاسی در منطقه غرب آسیا را تسهیل کرد 
که آمریکازدایی و ایجاد دوگانه »مقاومت و تسلیم« به 
جای دوگانه های جعلی و تحمیلی، و تسریع در حل 
مسئله فلسطین، مهمترین خصوصیات این جغرافیای 

جدید سیاسی است.
حضرت آیت الله خامنه ای در آغاز سخنانشان در این 
مقاومت  حوزه های  برای  هم زمان  طور  به  که  دیدار 
بسیج در سراسر کشور پخش می شد، بسیج را یادگار 
امام  افتخار  و  برشمردند  خمینی  امام  گران بهای 
بسیج  عظیم  شأن  نشان دهنده  را  بودن  بسیجی  به 

دانستند.
ایشان، دوراندیشی امام در تشخیص نیاز مبرم کشور 
به یک نیروی عظیم مردمی را منطق تشکیل بسیج 
خواندند و گفتند: منطق حداکثر سازی امکان مقاومت 
کشور در مقابل همه خطرات و تهدیدها، امروز و در 
آینده هم مستحکم و جاری است و وجود بسیج برای 
»دفاع همه جانبه مادی و معنوی از هویت ملی، امنیت 

ایران و منافع ملت«، کاملًا ضروری است.
رهبر انقلاب کارنامه بسیج در 44 سال اخیر را نشانه 
نهاد  این  ایجاد  در  امام  هدف گذاری  بودن  دقیق 
و  سرنوشت ساز  عملکرد  افزودند:  و  دانستند  مردمی 
پیروزی آفرین بسیج در دفاع مقدس، نمونه ای روشن 

از دوراندیشی امام بود.
ایشان در تبیین جایگاه بسیج در مکتب امام به دو 
جمله امام راحل استناد کردند و گفتند: بسیج در نگاه 

امام لشکر مخلص خدا و مدرسه عشق است.
رهبر انقلاب، استفاده امام از تعبیر لشکر را نشان دهنده 
وجه رزمی بسیج خواندند و گفتند: رزمندگی یعنی 
ترکیب قدرت »مادی و جسمانی«، قدرت »روحی و 
اراده و شجاعت« و قدرت »فکری« یعنی تدبیر و ترفند 

جنگی.
»لشکر مخلص  تبیین  در  آیت الله خامنه ای  حضرت 
خدا« نیز گفتند: این جمله امام یعنی بسیج و بسیجی، 
خالصانه برای خدا می رزمد و در رزم، مظهر اشدّاء است.

ایشان، استفاده امام خمینی از تعبیر مدرسه عشق را 
برای بسیج، نشانه این حقیقت دانستند که بسیج »با 
عشق به خدا و معنویت و مردم«، در مسیر حق حرکت 
تدریس  و  می دهد  تعلیم  را  واقعی  عشق  و  می کند 

می کند.
این  تجلی  را  بسیج  عملکرد  اسلامی  انقلاب  رهبر 
مقدس  دفاع  در  بسیج  گفتند:  و  برشمردند  مفاهیم 
صیاد  سلیمانی،  سردار  چون  درخشانی  قله های  با 
صدها  و  همدانی  شیرودی،  بابایی،  همت،  شیرازی، 
این حرکت در  سردار دیگر کاری کارستان کرد که 

دفاع از حرم و میدان های دیگر هم ادامه داشت.
ایشان با اشاره به حضور نمایان بسیج در میدان های 
عرصه های  در  جمله  از  تلاش  و  خدمت  و  محبت 
سازندگی، سلامت، بلایای طبیعی و علم و پژوهش، 
شهید فخری زاده و مرحوم کاظمی آشتیانی )موسس 
پژوهشگاه رویان( را دو بسیجی عرصه علم و دانش 

خواندند که مرزهای علم را در کشور جابجا کردند.
حضرت آیت الله خامنه ای با بیان مفهوم وسیعی از بسیج 
تأکید کردند: بسیج بیش از اینکه یک سازمان باشد، 
یک فرهنگ و تفکر است و هر فردِ صاحب این فرهنگ 

و تفکر ولو در سازمان بسیج نباشد، یک بسیجی است 
و با این توصیف، جمع کثیری از ملت بسیجی هستند 

بدون اینکه در سازمان بسیج عضو باشند.
رهبر انقلاب سپس به تبیین خصوصیات مهم فرهنگ 

بسیجی پرداختند.
مسئولیت،  احساس  و  تعهد  داشتن  بودن،  مردمی 
بی اعتنا نبودن به مسائل جاری و آینده کشور، درک 
نبودن،  نظم ناپذیر  بودن،  انقلابی  انقلاب،  معنای 
جمله  از  نبودن  هنجارشکن  و  نبودن  قانون گریز 
ویژگی هایی بود که ایشان در تشریح فرهنگ بسیجی 

بکار بردند.
افزودند:  زمینه  همین  در  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
یا  یا شخصی  به مطلبی  البته ممکن است  بسیجی 
واقعیتی معترض باشد اما این اعتراض را با هنجارشکنی 

بیان نمی کند تا با دشمن مخرج مشترک پیدا نکند.
پرهیز از کارهای نمایشی و بدون محتوا و ویترینی، 
از کبر و  با ظالم، دوری  افراد ضعیف، مواجهه  یاری 
انقلاب و کشور و ملت،  از  از طلبکاری  غرور، پرهیز 
توانایی های  و  امکانات  از صرف  پرهیز  تکلیف گرایی، 
از  امانت داری  و  شخصی  منافع  برای  سازمانی 
تبیین  برای  انقلاب  رهبر  که  بود  دیگر خصوصیاتی 

ویژگی های فرهنگ بسیجی برشمردند.
بسیجی  فرهنگ  گفتند:  مهم  نکته ای  در  ایشان 
بلایای طبیعی  به مردم در  -همچنان که در کمک 
شاهد بودیم- خدمت به همه مردم است؛ فراتر از دین 

و قومیت و سلیقه سیاسی مردم.
ایشان امام خمینی را مظهر همه ویژگی های فرهنگ 
بسیجی نامیدند و گفتند: امام همیشه خود را بدهکار 
مردم و پایین تر از آنها می دانست و لحظه ای از عمر 

خود را در جهت تأمین منافع خود صرف نکرد.
»جنبه فراملی و فرامرزی« خصوصیت برجسته دیگر 
آن  درباره  خامنه ای  آیت الله  حضرت  که  بود  بسیج 
گفتند: بشارت امام بزرگوار درباره »تشکیل هسته های 
و  شده  محقق  منطقه  در  امروز  جهانی«  مقاومت 
هسته های مقاومت در حال تغییر سرنوشت منطقه 
هستند که یک نمونه آن، همین طوفان الاقصی است.

ایشان با اشاره به نقشه شکست خورده آمریکایی ها برای 
تغییر نقشه جغرافیای سیاسی غرب آسیا، خاطرنشان 
کردند: آنها چند سال قبل در قضیه لبنان گفتند به 
دنبال تشکیل »خاورمیانه جدید« بر اساس نیازها و 

منافع نامشروع خودش هستند که البته ناکام ماندند.
ایشان با برشمردن نمونه های شکست آمریکا در ایجاد 
نقشه جدید منطقه گفتند: آمریکا به دنبال نابود کردن 
حزب الله بود اما حزب الله بعد از جنگ ۳۳ روزه، بیش از 
۱0 برابر گذشته قوی تر شد.حضرت آیت الله خامنه ای 
ناکامی آمریکا در بلعیدن عراق از طریق ایجاد حکومت 
آمریکایی و حاکم کردن یک ژنرال آمریکایی یا یک 
رئیس غیرنظامی آمریکایی و حتی یک عراقی وابسته 
از  از اشغال، یکی دیگر  به آمریکا را در مقاطع پس 
جلوه های شکست تشکیل خاورمیانه جدید خواندند و 
افزودند: در عراقی که آنها به دنبال بلعیدن آن بودند، 
وارد  فلسطین  قضیه  در  مقاومت  هسته های  امروز 

شده اند.

رهبر انقلاب، شکست آمریکایی ها در تسلط بر سوریه از 
طریق عوامل نیابتی آن مانند داعش و النصره را نمونه 
دیگری از ناکامی آنها دانستند و گفتند: یک برنامه 
دیگر آنها در طرح خاورمیانه جدید، تمام کردن مسئله 
فلسطین به نفع رژیم غاصب بود به گونه ای که چیزی 
به نام فلسطین باقی نماند، اما همان طرح خائنانه دو 
دولتی هم که قبلاً تصویب کرده بودند، محقق نشد و 
موقعیت و پیشرفت امروز فلسطین و حماس و جهاد 
اسلامی و سایر گروه های مقاومت قابل مقایسه با ۲0 

سال قبل نیست.
البته  کردند:  تأکید  جمع بندی،  نوعی  در  ایشان 
جغرافیای سیاسی منطقه در حال دگرگونی است اما 

نه به نفع آمریکا بلکه به نفع جبهه مقاومت.
خصوصیات  برشمردن  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
نقشه جدید و در حال شکل گیری غرب آسیا گفتند: 
»آمریکازدایی  جدید،  آسیای  غرب  اول  خصوصیت 
یعنی نفی سلطه آمریکا بر منطقه« است که البته این 
به معنی قطع روابط سیاسی کشورها با آمریکا نیست 
بلکه به معنی زائل شدن قدرت و تسلط سیاسی آمریکا 
است و همانگونه که می بینیم برخی کشورهای صد در 
صد تابع هم در حال زاویه گرفتن با آمریکا هستند.

ایشان از جمله اقدامات سالهای دور و نزدیک آمریکا 
برای تسلط بر منطقه را تقویت رژیم صهیونیستی و 
تشویق کشورها به ارتباط با آن خواندند و افزودند: یک 
منطقه، حادثه  از  آمریکازدایی  آشکار  و  واضح  نشانه 
عمیقاً تاریخ ساز طوفان الاقصی است که اگرچه علیه 
رژیم صهیونیستی بود اما در جهت آمریکازدایی است؛ 
زیرا جدول سیاست های آمریکا را در منطقه بهم ریخته 
و با استمرار آن، جدول سیاست های آمریکا در منطقه 

محو خواهد شد.
»بهم ریختن دوگانه های جعلی و تحمیلی در منطقه« 
خصوصیت دیگر غرب آسیای جدید است که رهبر 
انقلاب با اشاره به آن گفتند: دوگانه های »عرب و غیر 
عرب«، »شیعه و سنّی« و افسانه هلال شیعی، رنگ 
باخته که نمونه واضح آن در قضیه فلسطین است چرا 
که در طوفان الاقصی و قبل از آن، بیشترین کمک را به 
فلسطینیان شیعیان عرب و غیر عرب کرده اند.حضرت 
دوگانه های  آن  مقابل  در  افزودند:  خامنه ای  آیت الله 
تحمیلی، دوگانه جدیدی به نام »مقاومت و تسلیم« 
امروز جریان مقاومت  و  بر منطقه حاکم شده است 
یعنی تسلیم نبودن در برابر »زورگویی، زیاده خواهی 
و دخالت های آمریکا«، یک جریان واضح در منطقه 
خصوصیت  را  فلسطین«  مسئله  »حل  است.ایشان 
شکل گیری  حال  در  و  جدید  آسیای  غرب  دیگر 
دانستند و افزودند: مسئله فلسطین به توفیق الهی به 
سمت حل شدن یعنی تشکیل حاکمیت فلسطینی 
است. حرکت  حال  در  فلسطین  سرزمین  همه  در 

رهبر انقلاب با اشاره به طرح و منطق دنیاپسند، قابل 
فلسطین  برای  اسلامی  جمهوری  متمدنانه  و  قبول 
یعنی همه پرسی از همه فلسطینی ها، گفتند: غیر از 
فلسطین  ساکنان  چه  فلسطینی ها  همه  اشغالگران، 
چه ساکنان کشورهای همسایه و اردوگاه ها و مناطق 
دیگر باید بتوانند برای اداره فلسطین نظر دهند البته 

برخی می گویند رژیم صهیونیستی زیر بار این طرح 
نمی رود اما باید این اراده به آن تحمیل شود و اگر این 
طرح دنبال شود که ان شاءالله دنبال خواهد شد و اگر 
هسته های مقاومت، اراده و عزم خود را به طور جدی 

دنبال کنند، این هدف محقق خواهد شد.
ایشان با اشاره به انتساب یک نظر دروغ به جمهوری 
اسلامی ایران از زبان برخی ها در دنیا مبنی بر به دریا 
مسئله  حل  برای  صهیونیست ها  و  یهودیان  ریختن 
فلسطین، گفتند: نظر جمهوری اسلامی به دریا ریختن 
کسی نیست بلکه این است که باید دولتی با نظر مردم 
فلسطین تشکیل شود و درباره این گونه افراد نیز همان 

دولت تصمیم بگیرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه حادثه مهم 
و بی نظیر طوفان الاقصی باعث نزدیک شدن اهداف و 
تسهیل راه شده است، گفتند: رژیم صهیونیستی که 
اعصابش از این طوفان تکه پاره شده، برای خاموش 
و  مدرسه  و  بیمارستان  بمباران  به  دست  آن  کردن 
جمعیت های مردمی و کشتن کودکان کرد که البته 
توانست طوفان  نخواهد  و  نتوانسته  این جنایت ها  با 

الاقصی را از بین ببرد.
ایشان با اشاره به ناکامی رژیم صهیونیستی در همه 
اهداف خود در این جنگ، تأکید کردند: این شکست با 
عصبانیت و وحشی گری ها جبران نمی شود بلکه اینگونه 
اقدامات باعث بی آبرویی بیشتر رژیم صهیونیستی و 
آمریکا و حتی بی آبرویی فرهنگ و تمدن غرب شده 

است.
ایشان با تقبیح موضع گیری یکی از سران غربی در 
زمینه توجیه جنایت های رژیم صهیونیستی با عنوان 
»دفاع از خود«، گفتند: فرهنگ و تمدن غربی این است 
که اسم به شهادت رساندن ۵ هزار کودک فلسطینی 
و استفاده از بمب فسفری را دفاع از خود می گذارند؛ 

بنابراین فرهنگ غرب هم در این قضیه بی آبرو شد.
رهبر انقلاب، فجایع ۵0 روز گذشته را فشرده  ی ۷۵ 
خواندند  فلسطین  در  صهیونیست ها  جنایت  سال 
و  زن  از  اعم  مردم  کردن  آواره  و  کشتار  افزودند:  و 
کودک و شهرک سازی با ویران کردن خانه ها و مزارع 
فلسطینیان از جمله جنایت های مستمر اشغالگران در 
این ۷۵ سال بود که همه آن جنایت ها را به صورت 

فشرده در این ۵0 روز نیز انجام دادند.
کردند:  تأکید  همچنین  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
طوفان الاقصی خاموش شدنی نیست و ان شاءالله این 

وضع نیز ادامه نخواهد یافت.
بخش پایانی سخنان حضرت آیت الله خامنه ای به بیان 
توصیه های کاربردی به سازمان بسیج و همه بسیجیان 
ابتکار عمل  داشتن  افزایی،  داشت.بصیرت  اختصاص 
دشمن،  زمین  در  بازی  از  پرهیز  مهم،  مسائل  در 
پیشرفت های  بر  تکیه  با  آینده  به  مستمر  امیدواری 
حقیقی کشور در شدیدترین تحریم ها و فشارها، پرهیز 
از غرور، قدردانی نعمت بسیجی بودن و آن را امانت 
گران بهای خدا دانستن، توکل همیشگی بر پروردگار، 
جذب »نیروهای طراح« در کنار نیروهای عملیاتی و 
اهمیت دادن بیشتر به تدبیر و فکر و طراحی، از جمله 

توصیه های ایشان به بسیج و بسیجیان بود.
رهبر انقلاب همچنین پرهیز از دوقطبی های کاذب را 
مورد تأکید قرار دادند و افزودند: برخی اظهارات در 
فضای مجازی و جدا کردن مردم تحت عناوینی مانند 
»طرفدار این یا آن«، واقعاً جای گله دارد؛ کسانی که 
دین و مبانی و انقلاب و ولایت فقیه را قبول دارند، با 
هر اختلاف سلیقه برادرهای شما هستند و نباید دچار 
غلامرضا  سردار  دیدار  این  ابتدای  شد.در  دودستگی 
سلیمانی رئیس سازمان بسیج مستضعفین ضمن بیان 
گزارشی از آخرین اقدامات این سازمان در زمینه های 
فرهنگی، اجتماعی، امنیتی و علمی؛ »جهاد تبیین«، 
»جهاد خدمت« و »جهاد امیدآفرینی« را ۳ رویکرد 
اصلی بسیجیان برشمرد و بر آمادگی این نیرو برای 
مقابله با هرگونه تهدید علیه کشور و مبارزه با جنایات 

رژیم صهیونیستی تأکید کرد.

رهبر انقلاب در دیدار بسیجیان:

ایران قائل به همه پرسی در فلسطین و نظر مردم است

در سه ماهه پایانی سال صورت می گیرد؛

افزایش عرضه ارز در سامانه نیما
مدیر اداره نظارت بر موسسات پولی غیر بانکی اعلام 
کرد: با ابلاغ مدل جدید کسب و کار صرافی ها زمینه 
برای توسعه نقش صرافی ها در بازار رسمی ارز فراهم 

می شود.
هم  جلسه  در  کریمی  نعمت اله  ایسنا،  گزارش  به 
جدید  دستورالعمل  جزئیات  بررسی  اندیشی  
صرافی ها مصوب شورای پول و اعتبار که با حضور 
جمعی از صرافان در بانک مرکزی برگزار شد؛ با بیان 
اینکه تدوین فرآیندهای اجرایی و شیوه  نامه های این 
دستور العمل در دستور کار بانک مرکزی قرار دارد 
گفت: با رفع  برخی نواقص گذشته در دستورالعمل 
جدید زمینه برای افزایش نقش صرافی ها در بازار 

مبادلات رسمی ارزی افزایش می یابد.
وی افزود: با ابلاغ و اجرایی شدن دستورالعمل جدید 
صرافی ها، بخش نظارت تدوین فرآیندهای اجرایی، 
شیوه نامه ها و ضوابط داخلی مربوطه را بر اساس خط 
مشی های کلان شورای پول و اعتبار در بازار پول و 

ارز آغاز کرده است. 
مدیر اداره نظارت بر موسسات پولی غیر بانکی با 
اشاره به سیستمی شدن فرآیند نظارت بر صرافی ها 
و تأکید بر پیگیری انجام »حسابرسی رعایت« در 
صرافی ها افزود: اجرای برخی از موارد مطرح شده 
و  شیوه نامه ها  تدوین  به  منوط  دستورالعمل،  در 
ضوابط داخلی آن است و همین امر فرصتی است تا 
ملاحظات و نظرات صرافی ها در تدوین شیوه نامه ها 
مد نظر قرار گیرد . از این رو نقش جامعه صرافان به  

عنوان واسطه بین بانک مرکزی و صرافی ها در انتقال 
مسائل حوزه صرافی ها حائز اهمیت است.  

وی خاطرنشان کرد: در دستورالعمل جدید فعالیت 
صرافی ها ظرفیت های خوبی برای ایجاد شعبه و باجه 
برای صرافی ها پیش بینی شده است. هم چنین حجم 
معاملات صرافی ها طبق ضوابط داخلی بانک مرکزی 
می شود.  تعیین  رتبه بندی  شاخص های  اساس  بر 
لحاظ  به  که  صرافی هایی  مثال  برای  که  به نحوی 
رعایت مقررات و ساختار مالی وضعیت بهتری داشته 
باشند می توانند بر اساس ضوابط، خرید بیشتری از 

مرکز مبادله انجام دهند. 
مدیراداره نظارت بر موسسات پولی غیر بانکی با بیان 
اساس  بر  صرافی ها  جدید،  دستورالعمل  در  اینکه 
افزایش سرمایه به نوع اول و دوم و سطح یک تا سه 
طبقه بندی می شوند افزود: بر اساس دستورالعمل 
جدید، امکان افزایش سرمایه از طریق تجدید ارزیابی  

دارایی  نیز فراهم شده است.
وی با اشاره به مسائل مطرح شده از سوی برخی 
صرافی ها در زمینه افزایش سرمایه خاطرنشان کرد: 
تمهیداتی پیش بینی می شود تا صرافی ها بتوانند از 
طریق ادغام شرکت های صرافی و اجازه ایجاد شعبه 
بر اساس خط مشی تعیین شده در شورای پول و 
اعتبار اقدام کنند، ضمن اینکه تجدید ارزیابی اموال 
و مالکیت محل استقرار صرافی نیز به عنوان یکی از 
راهکارهای افزایش سرمایه صرافی مدنظر قرار گرفته 
است.بنا بر اعلام بانک مرکزی در این  نشست بهزاد 

لامعی - مدیر اداره پایش بازار ارز بانک مرکزی - نیز  
با تاکید بر ارتباط مستمر با صرافی ها و اشراف بانک 
مرکزی بر مشکلات فعالان این بخش گفت: موضوع  
کسب و کار صرافی ها در حوزه ارزی موضوعی پویا 
و جاری است و همواره بر اساس بازخوردهایی که 
این بخش دریافت می شود مسائل  از شبکه فعال 
مربوطه بررسی  و در قالب گزارش های کارشناسی 

به بخش های تصمیم گیر ارجاع می شود. 
وی با اشاره به اقدامات در دست انجام برای تدوین 
مدل کسب و کار صرافی ها؛ به فعالان این بخش 
اطمینان داد با توجه به  تجربه تاریخی موجود در 
این بخش،  بانک مرکزی در سه ماهه پایانی سال 
هیچ تغییری در مدل کسب و کار فعلی صرافی ها 

ایجاد نخواهد کرد.
برای  مرکزی  بانک  فشرده  اقدامات  از  لامعی 
راه اندازی سامانه ارز خدماتی خبر داد و افزود: این 
راه اندازی خواهد شد،  پایان سال جاری  تا  سامانه 
های  دغدغه  از  ارز  بازار  در  خرد  های  نیاز  تامین 
بانک مرکزی است و این سامانه  به نیاز خرد پاسخ 
خواهد داد. وی از جامعه صرافی کشور خواست به 
منظور طراحی الگوی ساماندهی خرید و فروش ارز 
در بخش گردشگری پیشنهادات خود را ارائه کنند 
تا در بستر تدوین مدل کسب و کار جدید در زمینه 
معاملات فردی این موضوع به دقت طراحی شود.
بر  افزود:  مرکزی  بانک  ارز  بازار  پایش  اداره  مدیر 
اساس مصوبه هئیت وزیران و در قالب قانون مبارزه 

با قاچاق کالا و ارزی از پانزدهم ابان ماه تمهیداتی 
در  تمهیدات   این  که  است  شده  نظرگرفته  در 
صادرکنندگان  ارز  عرضه  افزایش  به  منجر  نهایت 
روند،  این  نتیجه  که  شد  خواهد  نیما  سامانه  در 
بر  افزود:  بود.وی  افزایش فعالیت صرافی ها خواهد 
نظر  در  صادرکنندگان  برای  قیدهایی  اساس  این 
گرفته شده است که صادرکنندگان را ملزم به عرضه 
ارز حاصل از صادرات در سامانه نیما می کند و لذا 
پیش بینی می شود در سه  ماهه پایانی سال عرضه 
ارز شرکت های صادرکننده در سامانه نیما افزایش 
پیدا کند و تعداد شرکت های عرضه کننده ارز که 
پیش از این از عرضه ارز در نیما پرهیز می کردند، 

افزایش می یابد. 
مدیر اداره پایش بازار ارز تصریح کرد: شرکت های 
پتروشیمی و فولاد نیز بر اساس قوانین بالادستی 
بانک ها هستند.  به  ارز خود  به فروش  مجاز  صرفاً 
به همین دلیل این شرکت ها ارز خود را کمتر به 

صرافی های تضامنی می فروشند. 
و  مهار  در  مرکزی  بانک  اهتمام  به  اشاره  با  وی 
محدودیت هایی  گفت:  صرافی ها  ریسک  مدیریت 
برای صادرکنندگان تحت عنوان »کسب و کار ریال 
دوم« در نظر گرفته شده که طی آن برای جلوگیری 
از ضرر و زیان صرافی ها ناشی از عدم ایفای تعهدات 
بررسی  مورد  صادرکنندگان  عملکرد  صادرکننده، 
قرار می گیرد و در صورت عدم ایفای تعهد، دسترسی 

صادرکننده به سامانه نیما مسدود می شود. 

مازوت سوزی نیروگاه ها در تهران 
قویاً تکذیب می شود

 مدیـرکل دفتـر برنامه ریـزی و بهره بـرداری 
گفـت:  حرارتـی  بـرق  شـرکت  تولیـد 
سـال  بـه ۱0  نزدیـک  تهـران  نیروگاه هـای 
و  نمی کننـد  دریافـت  مـازوت  کـه  اسـت 
مازوت سـوزی آنهـا را قویاً تکذیـب می کنیم.

»سـاناز جعفـرزاده« در گفت وگو بـا خبرنگار 
اقتصـادی ایرنـا در واکنـش بـه اظهـار نظـر 
دربـاره  تهـران  شـهر  شـورای  عضـو  یـک 
آلودگـی هوای تهران ناشـی از مازوت سـوزی 
نیروگاه هـا، افـزود: امروز دیگر زمانی نیسـت 
کـه هـر کسـی بتوانـد حرف بـدون مسـتند 
بزنـد. عضـو شـورای شـهر بـر اسـاس کـدام 
نیروگاه هـا  سـوزی  مـازوت  دربـاره  داده ای 
اظهـار نظر کرده اسـت، در حالـی که متولی 
بیشـتر  ارگان  سـه  تـا  دو  کشـور  سـوخت 

. نیستند
بهره بـرداری  و  برنامه ریـزی  دفتـر  مدیـرکل 
تولیـد شـرکت بـرق حرارتـی، این سـه نهاد 
را شـامل شـرکت ملـی پخـش فرآورده هـای 
نفتـی، وزارت نفـت و شـرکت بـرق حرارتـی 
برشـمرد و تصریـح کـرد: ایـن اظهـار نظـر 
شـده  انجـام  اطلاعـات  کـدام  اسـاس  بـر 
ایـن  شـده  ذکـر  نهـاد  سـه  از  کدامیـک  و 
اطلاعـات را در اختیـار وی قـرار داده اسـت؟ 
در حالـی کـه نیروگاه هـای تهـران نزدیک به 
۱0 سـال اسـت کـه حتی یـک لیتـر مازوت 

هـم دریافـت نکرده انـد.
در حـوزه  اگـر  یـاد شـده  فـرد  گفـت:  وی 
خـوب  می کنـد،  نظـر  اعـلام  محیط زیسـت 
اسـت کـه بـا ایـن مطلـب هـم آشـنا شـود 
کـه آنچه مـا در حـوزه آلودگی بـا آن درگیر 
آلودگـی  تخلیـه  ضریـب  کاهـش  هسـتیم، 
ایـن  بـا سـرد شـدن هـوای  تهـران  هـوای 

اسـت. کلان شـهر 
جعفـرزاده اظهـار داشـت: منابـع آلایندگـی 
در تهـران ثابـت اسـت و سـال گذشـته نیـز 
پایشـی توسـط مرکز ملی هـوا و تغییر اقلیم 
سـازمان حفاظـت محیط زیسـت انجام شـد.

وی در تشـریح اینکـه چـرا می گوییم مازوت 
اسـتفاده نشـود، توضیـح داد: مـازوت، یـک 
آلایندگـی تحـت عنـوان ترکیبـات اکسـید 
زیسـت  محیـط   سـازمان  و  دارد  گوگـردی 
سـال گذشـته ایـن آلودگـی را دنبـال کرد و 
مشـخص شـد که در بـازه زمانی سـاعت ۱۱ 

تـا ۱۸ ایـن شـاخص افزایـش می یابـد.
خاطرنشـان کرد:  مسـوول  مقـام  ایـن 
براین اسـاس اگـر مازوتـی در تهـران مصـرف 
می شـود، یعنـی فقـط در ایـن بـازه زمانی و 

می شـود. مصـرف  سـاعت 
بهره بـرداری  و  برنامه ریـزی  دفتـر  مدیـرکل 
تولیـد شـرکت بـرق حرارتـی گفـت: جالـب 
اینکـه ایـن آلایندگـی در ایسـتگاه هایی کـه 
در مراکـز شـهر هسـتند افزایـش داشـته و 
در ایسـتگاه هایی کـه اطـراف این کلان شـهر 

هسـتند رشـد نداشـته است.
زمانـی  بـازه  ایـن  در  ادامـه داد:  جعفـرزاده 
در  را  واحـد صنعتـی  و  نیـروگاه  کـدام  مـا 
داریـم  تهـران  اقدسـیه  ماننـد  منطقـه ای 
کـه در ایسـتگاه اقدسـیه سـاعت ۱۱ تـا ۱۸ 
نشـان  افزایـش  گوگـرد  ترکیبـات  شـاخص 

می دهـد؟
وی بـا تاکیـد بر اینکه این مطالب را شـرکت 
تولیـد بـرق حرارتـی و شـرکت ملـی پخـش 
می توانـد  سـوخت  اصلـی  متولـی  به عنـوان 
تأییـد کننـد، اظهـار داشـت: آمادگـی داریم 
تـا در صـورت لـزوم و درخواسـت هـر ارگان 
نظارتـی، اسـناد و مـدارک مربـوط بـه عـدم 
مصـرف مـازوت را در اختیـار قـرار دهیـم و 
ثابـت خواهیـم کـرد کـه نـه شـرکت پخش 
در  مـازوت  لیتـر  یـک  نفتـی  فرآورده هـای 
اختیـار نیروگاه هـا قـرار داده نـه مـا مصـرف 

داشـته ایم.
بهره بـرداری  و  برنامه ریـزی  دفتـر  مدیـرکل 
تولیـد شـرکت بـرق حرارتـی همچنیـن بـه 
در  کـه  زمینـه  ایـن  در  دیگـری  داده هـای 
زیسـت  محیـط  حفاظـت  سـازمان  اختیـار 
اسـت اشـاره کـرد و گفـت: مقایسـه همـه 
ایـن داده هـا نشـان می دهـد مازوت سـوزی 

اسـت. بی معنـا  کامـلًا  نیروگاه هـا 
وی تصریح کـرد: براین اسـاس، قویـاً مـازوت 
سـوزی در تهـران را تکذیـب می کنیـم و نـه 
امسـال، کـه سـال های گذشـته هـم  فقـط 

نداشـته ایم. مصـرف 
سـند  بـه  اشـاره  بـا  همچنیـن  جعفـرزاده 
ملـی انـرژی کشـور تحـت عنـوان »ترازنامه 
انـرژی« کـه همـه سـاله منتشـر می شـود، 
ایـن سـند  از جـداول  جالـب  یکـی  گفـت: 
ملـی ایـن اسـت کـه بـه تفکیـک بخش های 
بخش هـای  آلایندگـی  سـهم  انرژی بـر، 
کشـاورزی، حمل ونقـل، صنعـت و نیـروگاه و 
بخش هـای خانگی و تجاری در آن مشـخص 
و  برنامه ریـزی  دفتـر  اسـت.مدیرکل  شـده 
حرارتـی  بـرق  شـرکت  تولیـد  بهره بـرداری 
خاطرنشـان کـرد: اکنـون در تهـران و دیگـر 
معلـق  ذرات  پارامتـر  درگیـر  کلان شـهرها 
و  هسـتیم  میکـرون   ۱0 و  میکـرون   ۲.۵
انـرژی تحـت عنـوان  اینهـا در سـند ملـی 
اس.پی.ام گـزارش می شـود.جعفرزاده افزود: 
می تـوان بـا مراجعـه بـه ایـن سـند متوجـه 
شـد کـه بخـش حمل ونقـل چند درصـد در 
تولیـد اس.پـی.ام نقـش دارد و سـهم بخـش 

نیروگاهـی چنـد درصـد اسـت؟



وجـود  بـا  خوزسـتان  فـولاد  شـرکت   
امسـال  تابسـتان  در  بـرق  محدودیت هـای 
و رکـود بازارهـای داخلـی و جهانـی فـولاد، 
ماهـه   ۸ در  را  موفقـی  بسـیار  عملکـرد 
و  رسـانده  ثبـت  بـه  جـاری  سـال  نخسـت 
درآمـد فـروش محصولات آن از آغاز امسـال 
کل  درصـد   ۹0 از  بیـش  آبـان،  انتهـای  تـا 
سـال  ماهـه   ۱۲ در  شـرکت  ایـن  درآمـد 

اسـت. بـوده  گذشـته 
 درآمـد فـروش محصـولات فولاد خوزسـتان 
در ۸ ماهـه نخسـت سـال جـاری 4۷ هـزار 
کـه  اسـت  بـوده  تومـان  میلیـارد   ۸4۹ و 
مـدت  بـه  نسـبت  را  درصـدی   ۵0 جهـش 
فـولاد  می دهـد.  نشـان  قبـل  سـال  مشـابه 
انتهـای  تـا  فروردیـن  ابتـدای  از  خوزسـتان 
میلیـون   ۲.۷ از  بیـش  جـاری،  سـال  آبـان 

تـن محصول شـامل شـمش فولادی، اسـلب، 
آهـن اسـفنجی و گندله به بازارهـای داخلی 

و جهانـی عرضـه کرده اسـت کـه ۹.۱ درصد 
بیـش از مـدت مشـابه سـال گذشـته اسـت.

از  تـن  میلیـون   ۲ از  بیـش  شـرکت  ایـن   
محصـولات مختلـف زنجیـره آهـن و فولاد را 
در ۸ ماهـه نخسـت امسـال در بـازار داخلـی 
بـه فروش رسـانده اسـت کـه حاکی از رشـد 
۲۸.4 درصدی نسـبت به مدت مشـابه سـال 
به عنـوان  خوزسـتان  اسـت.فولاد   ۱40۱
بزرگ تریـن تامین کننـده نیـاز بـازار داخلـی 
بـه فـولاد میانـی )بیلـت، بلوم و اسـلب(، در 
۸ ماهـه نخسـت سـال ۱40۲، بیـش از ۱.۵ 
میلیـون تـن فـولاد میانـی بـه بـازار داخلـی 
تزریـق کـرده اسـت که رشـد ۱۵.۱ درصدی 
نسـبت بـه سـال گذشـته را نشـان می دهـد. 
نقـش  خوزسـتان  فـولاد  بدین ترتیـب، 
نـوردکاران  نیازهـای  تامیـن  در  بی بدیلـی 
سـال  در  پایین دسـتی  صنایـع  و  داخلـی 

جـاری داشـته اسـت.

اخبار
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صنعت و معدن خبر

هر اتوبوس برقی ۱2 میلیارد 
تومان

اگرچه خودروهای برقی مزایای زیادی دارند اما 
در شرایطی که بازار و صنعت خودرو بیش از 
هر زمان دیگری نیاز به تحول و بهبود دارند، 
پرداختن صرف به موضوع برقی ها منطقی به 

نظر می رسد؟
به گزارش خبرنگار مهر، صنعت خودروسازی به 
دلیل مسائلی همچون 4۵0 هزار میلیارد تومانی 
)مجموع( زیان انباشته و بدهی، بهره وری پایین، 
مختلفی  مشکلات  در  و...  نامطلوب  کیفیت 

غوطه ور است.
در این شرایط وزارت صمت تمرکز خود را بر 
توسعه خودروهای برقی اعم از دیزلی و سواری 
گذاشته و به قدری در این حوزه ثابت قدم است 
که علی آبادی وزیر صمت دیروز در مراسمی که 
برای افتتاح خط تولید اتوبوس های برقی داخلی 
با ظرفیت 4000 دستگاه در سال برگزار شده 
روی  برقی  خودروهای  »تولید  کرد  اعلام  بود، 
غلطک افتاده و خیالمان از این بابت راحت شده 
است. حال باید به فکر نوآوری و انقلاب صنعتی 
چهارم بوده و از امروز از خودروهای هوشمند 

صحبت کنیم.«
خیابان های  در  برقی  خودروهای  تردد  اگرچه 
مصرف  کاهش  جمله  از  زیادی  مزایای  کشور 
این  در  شماری  بی  ابهامات  اما  دارد  سوخت 
زمینه مطرح است؛ نکته نخست آنکه طبق اعلام 
شرکت خودروساز داخلی قیمت اتوبوس برقی 
در حدود ۱۲ میلیارد تومان خواهد بود که اگر به 
تولید انبوه برسد قیمت کمتر خواهد شد. حال 
اگر همین ۱۲ میلیارد تومان را در نظر بگیریم 
و قرار باشد این خودروساز سالی 4 هزار دستگاه 
تحویل ناوگان حمل و نقل عمومی شود یعنی 
باید بودجه ای در حدود 4۸ هزار میلیارد تومان 
خودروساز  این  خودروهای  خرید  برای  فقط 
تخصیص داد که اگر نرخ دلار مرکز حواله با نرخ 
۳۸ هزار تومان را در نظر بگیریم بالغ بر یک 

میلیارد و ۲۶۳ میلیون دلار می شود.
در این بین اعلام شده که تا پایان سال ۱00 
دستگاه اتوبوس برقی تولید خواهد شد یعنی 
یک  باید  داخلی  اتوبوس های  این  خرید  برای 
هزار و ۲00 میلیارد تومان بودجه تخصیص داد.

خرید  برای  صرفاً  مبلغ  این  آنکه  مهم  نکته 
و  است  خودروساز  شرکت  یک  اتوبوس های 
ساخت  و  واردات  برای  دیگر  هزینه های  اگر 
خودروهای سواری برقی را نیز در نظر بگیریم 
قطعاً اعداد بالاتر هم می رود؛ بنابراین در شرایطی 
که بازار خودرو همچنان منتظر ورود خودروهای 
خارجی است و حدود ۳0 هزار نفر بیش از ۹ 
ماه است که منتظر دریافت خودروهای وارداتی 
وزارت  نبود  بهتر  هستند،   )۱40۱ اسفند  )از 
صمت ابتدا بخش مربوط به خودروهای بنزینی 
را سروسامان می داد و بعد به سمت خودروهای 

برقی حرکت می کرد؟
با توجه به قیمت خودروهای سواری بنزینی و 
قدرت خرید مردم، جمع کثیری از افراد در ایران 
حتی توان خرید خودروهای داخلی در محدوده 
این شرایط  در  ندارند،  را  تومان  میلیون   ۵00
وزارت صمت تمام تمرکز خود را برای توسعه 
خودروهای برقی و حتی خودروهای هوشمند 
قیمت های  با  است  قرار  که  است  گذاشته 

میلیاردی به بازار عرضه شوند.
طی  عرضه  افت  دلیل  به  اینکه  دیگر  نکته 
سال های گذشته در حال حاضر تقاضای نهفته 
میلیون   4 تا   ۳ حدود  به  داخلی  خودروهای 
دستگاه می رسد. همچنین با توجه به ممنوعیت 
واردات خودرو از سال ۹۷ حدود ۳00 تا 400 
هزار دستگاه تقاضای نهفته هم در این بخش 
داریم. با این حال طبق آمار گمرک ایران طی 
۸ ماهه سال جاری تنها ۳4۸۸ دستگاه خودرو 
وارد شده و تا پایان مهر نیز ۶۲4 هزار دستگاه 

خودروی سواری در داخل تولید شده است.
در کنار این موضوع باید توجه شود که حدود 
۲ میلیون تقاضا فقط از طریق سامانه یکپارچه 
برای خودروهای داخلی ایجاد شده، بنابراین در 
هم  تمام  وزارت صمت  نبود  بهتر  شرایط  این 
بخش  این  مشکلات  حل  برای  را  خود  غم  و 
می گذاشت و در کنار آن به موضوع خودروهای 
تا هم مصرف کنندگان  برقی هم می پرداخت 
تکلیف خود را بدانند و هم توسعه خودروهای 
برقی بر اساس کار کارشناسی و مطابق با شرایط 
در  دیگر  کشورهای  اگر  چراکه  رود؟  جلو  روز 
حال کار کردن روی خودروهای برقی و حتی 
هوشمند هستند این اقدام را گام به گام جلو 
برده اند. مصرف کننده خارجی با شرایطی که 
تله  ایرانی خودرو می  خرد، در  مصرف کننده 
مواقع  بیشتر  در  بلکه  نمی افتد  خودرو  خرید 
را  باکیفیت  خودروهای  اقساطی  صورت  به 
صنعت  باشد  قرار  اینکه  می کند.  خریداری 
خودروسازی ایران را با کشورهای دیگر مقایسه 

کنیم غیرکارشناسی به نظر می رسد.
از  بیش  ایران  خودروی  بازار  و  صنعت  امروز 
چراکه  دارد  تحول  به  نیاز  دیگری  زمان  هر 
شرکت ها  این  بدهی  و  زیان  به  روز  به  روز 
مصرف  دیگر،  طرفی  از  و  می شود  افزوده 
 کنندگان روز به روز از این صنعت و بازار ناامید

 می شوند.

هشتاد و پنجمین اجلاسیه کمیته 
اجرایی کدکس مواد غذایی برگزار 

شد
 هشتاد و پنجمین اجلاسیه کمیته اجرایی کدکس 
مواد غذایی )CCEXEC( ، ۲0 تا۲4 نوامبر ۲0۲۳ 
تا ۳ آذر ۱40۲ در محل سازمان  آبان  با ۲۹  برابر 

خواروبار کشاورزی)فائو(، در کشور ایتالیا برگزار شد.
نشست  این  استاندارد،  سازمان  از  ایرنا  گزارش  به 
نایب  دو  و  نیوزلند  کشور  ریاست  به  که  تخصصی 
 FAO رئیس از کشورهای کنیا، شیلی، مسئولان
و WHO، دبیرخانه کدکس، اعضاء شش هماهنگ 
کننده منطقه ای، هفت نماینده منتخب و مشاوران 
از گروه های مختلف منطقه جغرافیایی آفریقا، آسیا، 
حضور  لاتین  آمریکای  و  شمالی  آمریکای  اروپا، 
داشتند، نماینده کشورمان از سازمان ملی استاندارد 
نزدیک  خاور  ای  منطقه  عضو  عنوان  به  نیز  ایران 

مشارکت فعال داشت.
در  مشارکت  و  تطبیقی  مطالعات  دفتر  گزارش  به 
نشست  این  در  المللی،  بین  استانداردهای  تدوین 
مباحث مختلف مهمی از جمله بررسی موضوعات 
جغرافیایی،  مناطق  در  شده  مطرح  استانداردهای 
مراحل  در  کدکس  استانداردهای  برخی  تصویب 
با  مرتبط  گزارش  و  نظرات  نقطه  بررسی  نهایی، 
برنامه های کاری و مدیریتی آتی کدکس به منظور 
برگزاری  و  قبیل مدیریت  از  فعالیت های آن  ارتقاء 
تسریع  مجازی،  فیزیکی-  صورت  به  ها  اجلاسیه 
سازی  پیاده  و  اجرا  بررسی  استانداردها،  ترجمه 
سیستم مدیریت ایمنی مواد غذایی، بررسی برنامه 
 ،۲0۳۱-۲0۲۶ سال های  برای  کدکس  استراتژیک 
منایع  بررسی  و  کمیسیون  بودجه  گزارش  ارائه 
 NGOs مالی سال ۲0۲4 و بررسی نحوه فعالیت
 ۹ و  گرفت  قرار  بررسی  و  بحث  مورد  کدکس  با 
رسید.درهمین  تصویب  به  تخصصی  کار  دستور 
راستا، نماینده کشورمان ضمن مشارکت در اهداف 
و برنامه های کاری کمیته، باتوجه به منافع کشور، 
ایمنی  مدیریت  سیستم  درمورد  نیز  پیشنهاداتی 
مواد غذایی و ایجاد کمیته های منطقه ای به منظور 
و  تهیه چارچوب  و  اعضاء  تجربیات  از  مندی  بهره 
پایگاه اطلاعاتی منطقه ای، امکان برگزاری جلسات 
کمیته های تخصصی بصورت حضوری و مجازی برای 
نحوه  همچنین  و  فنی  کارشناسان  موثر  مشارکت 
مشارکت سازمان های تخصصی غیردولتی بین المللی 
جهت جلوگیری از موازی کاری با برنامه های کاری 
کمیته  یک  عنوان  به  کمیته  داد.این  ارائه  کدکس 
سیاستگذار، پیشنهاداتی در مورد جهت گیری و خط 
مشی کلی، برنامه ریزی های استراتژیکی و امورات 

در روز سوم نمایشگاه ایران متافو۱۴۰۲ رخ داد؛

حضور معاون اقتصادی و رفاهی وزارت تعاون در غرفه شرکت سنگ آهن مرکزی ایران
در سومین روز از برگزاری نمایشگاه ایران متافو 
۱40۲ در محل دائمی نمایشگاههای بین المللی 
ایران  مرکزی  آهن  سنگ  شرکت  غرفه  تهران، 
میزبان حضور معاون اقتصادی و رفاهی وزارت 

تعاون، کار و رفاه اجتماعی بود.
به گزارش جهان اقتصاد و به نقل از مرکز اطلاع 
/بافق،  ایران  رسانی شرکت سنگ آهن مرکزی 
در سومین روز از برگزاری نمایشگاه ایران متافو 
۱40۲،  دکتر علیرضا عسگریان معاون اقتصادی 
و اموررفاهی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
در غرفه شرکت سنگ آهن مرکزی ایران حاضر 
شد.در این بازدید مجتبی حمیدیان ، مدیرعامل 
شرکت سنگ آهن مرکزی ایران ضمن تشریح 
گذاری  و سرمایه  ای  توسعه  های  اجرای طرح 
شرکت از حمایت همه جانبه معاونت اقتصادی و 
رفاهی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تقدیر 

و تشکر کرد.
بازدید شرکت  این   دکتر علیرضا عسگریان در 
سنگ آهن مرکزی ایران را  یک شرکت بزرگ 
و فولادی  تاثیرگذار در عرصه صنایع معدنی  و 
کشور دانست و بهره برداری از طرح های توسعه 

ای و سرمایه گذاری این شرکت را برای ترسیم 
چشم اندازی روشن مهم و حیاتی ارزیابی کرد.

قابل ذکر است دکتر عسگریان پس از بازدید از 
غرفه شرکت سنگ آهن مرکزی ایران در غرفه 

شرکتهای ذوب آهن اصفهان و صبافولاد خلیج 
فارس حاضر شد.

کارنامه درخشان فولاد خوزستان در ۸ ماهه نخست سال جاری

 نگرانی تولیدکنندگان برای از دست رفتن بازار شب عید
طبق ادعای اتحادیه تولید و صادرات پوشاک ایران، در حال حاضر بیش از ۲۵ درصد حجم 

بازار از طریق واردات غیرقانونی تأمین می شود.
 به گزارش خبرنگار اقتصادی خبرگزاری مهر، تولیدکنندگان پوشاک برای چندمین بار در 
طول سالیان اخیر خواستار مقابله جدی با عرضه اجناس قاچاق در بازار ایران شدند. از همین 
رو، اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک طی نامه ای خطاب به مقام معظم رهبری، 
ضمن اشاره به قاچاق گسترده این گروه کالایی به کشور، نسبت به عملکرد متولیان مبارزه با 

قاچاق انتقاداتی مطرح کردند.
طبق ادعای اتحادیه تولید و صادرات پوشاک ایران، در حال حاضر بیش از یک چهارم کل 
بازار پوشاک کشور، در اختیار قاچاقچیان قرار دارد که ارزش تقریبی آن بالغ بر ۳.۵ میلیارد 
دلار برآورد می شود اما متولیان این امر با ارائه های آمارهای غلط درصدد پنهان سازی این 
معضل است؛ این در حالی است که پیش از این مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، از 
کاهش قاچاق پوشاک در سالیان گذشته سخن گفته بودند و حجم تخمینی قاچاق در این 
گروه کالایی را بین یک تا یک ونیم میلیارد دلار عنوان کردند.تولیدکنندگان: با پنهان سازی 
آمار قاچاق به دنبال کتمان معضل هستندمحسن گرجی مدیرکل دفتر صنایع منسوجات 
و پوشاک وزارت صمت، در این رابطه می گوید: برآورد آمار قاچاق پوشاک سخت است اما 
طبق آمار ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز به عنوان مرجع رسمی، در حال حاضر در حدود 
۱.۳ میلیارد دلار حجم قاچاق است.اما اختلافات میان تولیدکنندگان پوشاک و ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز تنها به مسئله میزان قاچاق ختم نمی شود؛ مجید نامی، عضو هیأت مدیره 
اتحادیه تولید و صادرات نساجی و پوشاک در این خصوص می گوید: مقابله با قاچاق رها 
شده است و دیگر کسی اهمیتی به این بخش نمی دهد، روزبه روز هم حجم قاچاق بیشتر 
می شود و از راه های مختلفی وارد کشور می شود. پوشاک مخصوص فصولی که گذشته یا 
پوشاکی که در انبارهای خارج از کشور مانده به صورت استوک و کیلویی به قاچاقچیان 
فروخته می شود؛ در واقع خرید کالای استوک از خارج ارزان است اما همین کالا را در ایران 
به چند برابر قیمت می فروشند، بنابراین ۱0 تا ۲0 برابر سود می کنند؛ وقتی این کار سود 

زیادی دارد و مقابله ای هم با آن نمی شود، محل خوبی برای درآمدزایی شده است.

پنج هزار معدن در دولت سیزدهم ساماندهی شد
نماینده مردم شیروان و عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
گفت: پروانه اکتشاف و بهره برداری از پنج هزار معدن در دولت سیزدهم شفاف 

سازی و ساماندهی شد.
به گزارش ایرنا، علی جدی روز چهارشنبه در نشست خبری با اصحاب رسانه در 
بجنورد اظهار کرد: اصلاح قانون معادن از طرح های خوبی بود که در مجلس 
مصوب شد و دولت اقدامات قابل توجهی در حوزه رصد و پالایش فعالیت معادن 

انجام داد.
وی افزود: پیش از دولت سیزدهم پروانه های بهره برداری با مبالغ بسیار سنگینی 
به فروش می رفت اما در این طرح مصوب شد که اگر پروانه بهره برداری تا 
یکسال به بهره برداری نرسد، باطل شود.جدی با اشاره به نبود اطلاعات منسجم 
در حوزه معادن، گفت: با الزامات پیش بینی شده در برنامه هفتم توسعه، باید 
تمامی اطلاعات در اختیار سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی قرار گیرد تا 
تمامی سرمایه گذاران نیز به این داده ها دسترسی داشته باشند و رانت اطلاعاتی 
حذف شود.عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس تصریح کرد: همچنین در این 
برنامه در نظر گرفته شده تا پهنه های معدنی برای واگذاری به سرمایه گذاران 
باید به مزایده گذاشته شود.با اشاره به ساماندهی نظام حقوق دولتی معادن، 
خاطرنشان کرد: پیش از این حقوق دولتی وصول شده معادن به کمتر از پنج 
همت می رسید اما اکنون به 40 همت رسیده است.نماینده شیروان با اشاره به 
صدور مجوز ماده ۲۳ طرح انتقال آب های زیرزمینی منطقه سرانی شیروان، 
گفت: تامین پنجاه هزار میلیارد ریال اعتبار برای اجرای این طرح آبرسانی بزرگ 
در سفر استانی رییس جمهور مصوب شده بود که ۶0 درصد از این اعتبار از 
محل منابع بودجه عمومی دولت و 40 درصد نیز از محل مشارکت است.جدی 
افزود: ۲ هزار میلیارد ریال از این میزان اعتبار برای شروع کار و حفاری های این 

طرح ابلاغ خواهد شد.
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اخبارزیر بنایی

شناسایی ۱3 هزار واحد خالی 
در شهرجدید پرند

 ۱۳ پرند گفت: حدود  مدیرعامل شهر جدید 
جدید  شهر  در  خالی  مسکونی  واحد  هزار 
پرند شناسایی شد و پرونده مسکن مهر پرند 

امسال تمام خواهد شد.
جدید  شهر  مدیرعامل  صیادی پور  آرش 
به  با اشاره  با خبرنگار مهر  پرند در گفت وگو 
خالی  مسکونی  واحد  هزار   ۱۳ حدود  اینکه 
است،  شده  شناسایی  جدید  شهر  این  در 
که  مهر  مسکونی  واحدهای  از  بخشی  گفت: 
افتتاح شده متقاضیان ساکن نشدند که  قبلًا 
خالی  مسکونی  واحد  هزار   ۱۳ راستا  این  در 

شناسایی شده است.
مدیرعامل شهر جدید پرند تاکید کرد: حدود 
هزار و ۳00 مسکن مهر باقیمانده تعاونی ساز 
در پرند داریم که باید مسائل حقوقی آنها حل 
واحد  هزار   ۹۵ از  در مجموع  شود. همچنین 
حدود  پرند  شهر  در  ساخته شده  مهر  مسکن 
4 هزار افتتاح خواهد شد که در مجموع ۹4 

هزار واحد به بهره برداری می رسد.
تاکنون  پرند  جدید  شهر  در  داد:  ادامه  وی 
ملی  نهضت  واحد  هزار   ۳۱ زمین  تأمین 
پیمانکار  انتخاب  با  و  شده  تأمین  مسکن 

فرآیند ساخت شروع شده است.
یادآوری  با  پرند  عمران  شرکت  مدیرعامل 
این  برای  متقاضی  هزار   ۷۵ حدود  این که 
طرح وجود دارد, گفت: هنوز نتوانستیم زمین 
موردنیاز برای سایر واحدها را تأمین کنیم با 
به  زمین  الحاق  امکان  دیگر  این که  به  توجه 
ظرفیت  از  استفاده  با  ندارد  وجود  پرند  شهر 
دیگر  شهرک  دو  یکی  و  اعتمادیه  شهرک 
نهضت  واحد  تعداد  این  زمین  تأمین  مشکل 

ملی مسکن را نیز برطرف خواهیم کرد.

گزارش ارجاع کار مهندسان، 
شفاف ش

استان  نظام مهندسی ساختمان  رئیس سازمان 
نظام  سازمان  گذشته  ماه  سه  در  گفت:  تهران 
سال  سه  کارکرد  انتشار  به  مبادرت  مهندسی 
که  کرد  حقوقی  و  حقیقی  اعضای  تمام  اخیر 
بیشتری  کارهای  افراد  بعضی  شد  مشخص 
اما این گام بزرگی در کاهش  دریافت کرده اند 
برای  مسیر  بعد  به  این  از  و  بود  انحرافات 
مطالبه گری جامعه مهندسان و رسانه ها باز شده 

است.
به گزارش ایسنا، علی کریمی  آنچه در نشست 
تاریخ  در  که  اتفاقی  یک  کرد:  اظهار  خبری  
سازمان نظام مهندسی کم سابقه بوده یا بعضا به 
صورت بخشی انجام می شد، در دوره جدید به 
صورت یکپارچه در تمام بخش های سازمان رخ 
داد. در سه ماه گذشته سازمان نظام مهندسی 
 ،۱۳۹۹ سال های  کارکرد  انتشار  به  مبادرت 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تمام اعضای حقیقی و حقوقی 
به صورت کاملا شفاف کرد. عملکرد بخش های 
برق،  رشته های  نظارت  اجرای  مثل  مختلف 
و  گاز  نقشه برداری،  معماری،  سازه،  مکانیک، 

دیگر موارد را منتشر کردیم.
وی افزود: انتشار کارکرد اعضای سازمان نظام 
بلافاصله  داشت.  هم  تبعاتی  البته  مهندسی 
کل  اداره  مثل  نظارتی  نهادهای  سوی  از 
سازمان  اعضای  برخی  و  شهرسازی  و  راه 
چرا  که  شد  مطرح  سوال  این  مهندسی،  نظام 
از  مراتب  به  حقوقی  و  حقیقی  اعضای  برخی 
این  اما  کردند؟  دریافت  کار  بیشتر  اعضا  دیگر 
سرآغاز یک اتفاق خوب است. یکی از عواملی 
گرفتن  می شود  انحرافات  اصلاح  به  منجر  که 
شد  این  به  منجر  شفاف سازی  است.  بازخورد 
که رسانه ها، مطبوعات و مهندسان از عملکرد 
سه سال گذشته سازمان مطلع شدند. به نظرم 
سازمان در ادامه ناگزیر به ادامه شفافیت است؛ 
مطالبه گر  رسانه ها  و  مهندسین  جامعه  که  چرا 
خطاها  از  جلوگیری  در  مساله  این  و  شده اند 
پروانه های   آمار  درباره  بود.وی  خواهد  موثر 
ساختمانی شهر  تهران در شش ماه ابتدای سال 
جاری گفت: کاهش محسوسی ایجاد نشده و در 
شهر تهران صدور پروانه طی نیمه نخست سال 
جاری نسبت به نیمه اول سال گذشته حدود ۱۰ 

درصد کاهش یافته است.
استان  نظام مهندسی ساختمان  رئیس سازمان 
تهران در پاسخ به سوال ایسنا که آیا حق الزحمه 
مهندسان سازمان نظام مهندسی در سال جاری 
افزایش چشمگیری داشته است یا خیر؟ گفت: 
اما  نداشتیم.  حق الزحمه  در  سنگینی  ما جهش 
جامعه مهندسی نیازمند واقعی سازی حق الزحمه 
بود. با توجه به مخارج و مایحتاج زندگی، تعرفه 
نشده  واقعی سازی  هم  هنوز  مهندسی  جامعه 
تعیین  برای  ملی  مقررات   ۲ مبحث  در  است. 
کاملا  روشی  مهندسی  نظام  تعرفه  تکلیف 
شفاف پیش بینی شده که طبق مقررات دولتی 

حق الزحمه مهندسان دریافت می شود.
گذشته  سال های  در  کرد:  خاطرنشان  کریمی 
درصد   ۵۰ حدود  مهندسان  حق الزحمه  وقتی 
افزایش یافت وزارت راه و شهرسازی این میزان 
افزایش را نپذیرفت و آن را کاهش داد. در سال 
مهندسی  نظام  مرکزی  شورای  هم  باز   ۱۴۰۲
مبادرت به تعیین حق الزحمه کرد که حدود ۶۰ 

درصد افزایش داد و ۲۰۰ درصد رشد نداشتیم.
نظام  سازمان  همکاری  نحوه  درباره  وی 
ملی  نهضت  طرح  پروژه های  در  مهندسی 
مسکن گفت: در نهضت ملی مسکن، اقدام ملی 
و مسکن مهر طبق آخرین تفاهم نامه، سازمان 
درصد   ۵۰ حق الزحمه ها  در  مهندسی  نظام 
تخفیف قائل می شود. در بخش  مسکن حمایتی 
بنیاد مسکن می سازد خدمات  یا واحدهایی که 

مهندسی به صورت رایگان ارائه می شود.

بر  تاکید  با  اجتماعی  رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت 
اینکه ارز ترجیحی، زمینه ساز بروز فساد و رانت 
برای گروه های خاص شده بود، اعلام کرد: مبارزه 
با فقر مطلق به ویژه در حوزه امنیت غذایی یکی 
از مهم ترین راهبردهای دولت مردمی سیزدهم 
در حمایت از اقشار و گروه های هدف است که 

قالب های مختلف اجرا شده است.
رفاه  و  کار  تعاون،  وزارت  ایرنا،  گزارش  به 
اجتماعی در واکنش به سخنان آیت الله صادق 
آملی لاریجانی، رییس مجمع تشخیص مصلحت 
نظام درباره آثار حذف ترجیحی و اصلاح قانون 
شرح  به  که  کرد  ارائه  توضیحاتی  بازنشستگی، 

ذیل است:
۱- اجرای سیاست مردمی سازی توزیع یارانه ها 
مراکز  گزارش  مطابق  که  آغاز شد  شرایطی  در 
پژوهشی و به اذعان اکثریت مطلق اقتصاددانان 
الگوی تخصیص ارز ترجیحی، نتوانست به اهداف 
و  بروز فساد  زمینه ساز  و  یابد  اولیه خود دست 
اهداف  تحقق  در  اخلال  گروه های خاص،  رانت 
پولی و ارزی، اخلال در نظام تجاری و تضعیف 

تولید شده بود.
از سوی دیگر با توجه به شرایط اقتصادی کشور و 
افزایش قیمت های جهانی متاثر از جنگ اوکراین 
و دیگر تحولات بین المللی از این تصمیم گریزی 
رهبر  تایید  مورد  رو  همین  از  و  نداشت  وجود 
معظم انقلاب قرار گرفت و از آن به »کاری لازم 

و دارای فواید بسیار« تعبیر شد.
در زمینه اقدامات جبرانی، ابتدا دولت سیزدهم 
مبلغ یارانه نقدی را پس از سال ها ثابت ماندن، 
افزایش ۶ تا ۹ برابری داد و از 4۵ هزار و ۵00 
ارتقای  هدف  با  و  تومان  هزار   400 به  تومان 
معیشت اقشار آسیب پذیر جامعه و سایر گروه های 
هدف از جمله کارگران و بازنشستگان برای سه 
دهک نخست درآمدی و ۳00 هزار تومان برای ۶ 

دهک بعدی افزایش داد.
کالابرگ  زیرساخت  آماده سازی  از  پس 
الکترونیکی که اقدام فناورانه ای مهم و به گستره 
کشور  سراسر  در  فروشگاه  صدهزار  از  بیش 
با  و  شد  آغاز  آزمایشی  طور  به  طرح  این  بود، 
تومانی  افزایش ۱۲0 هزار  از جمله  مشوق هایی 
اعتبار یارانه به ازای هر نفر و جبران مابه التفاوت 

تورمی تا پایان سال تقویت شد.
برای  بستری  به عنوان  زیرساخت  این  همچنین 

دیگر طرح های حمایتی متعدد دولت قرار خواهد 
طرح های  اجرای  اخیر  روزهای  در  که  گرفت 
ارتقای امنیت غذایی کودکان با پرداخت ماهیانه 
۶00 هزار تا یک میلیون تومان یارانه مضاعف به 
خانوارهای دارای فرزند زیر ۵ سال دچار اختلال 
در رشد آغاز شد و دیگری طرح »یسنا« یعنی 
به  پوشاک  و  بهداشتی  غذایی،  بسته های  ارائه 
مادران باردار و یا دارای کودک زیر ۵ سال دهک 
یک درآمدی در ۸ استان کمتر برخوردار که به 
انجام  ارزش مجموعاً 4 میلیون در مدت ۶ ماه 

خواهد شد.
علاوه بر انجام تکالیف قانونی، مبارزه با فقر مطلق 
به ویژه در حوزه امنیت غذایی یکی از مهم ترین 
راهبردهای دولت مردمی سیزدهم در حمایت از 
آن  از  نیز  کارگران  گروه های هدف که  و  اقشار 
جمله می باشند پیگیری شده و به طور قطع در 

قالب های گوناگون ادامه خواهد یافت.
تامین مسکن کارگران

با توجه به اینکه مسکن ۷0 درصد سبد معیشت 
قانون  اساس  بر  می دهد،  تشکیل  را  کارگران 
ملی مسکن و تفاهم نامه مشترک وزارتخانه های 
تعاون و مسکن برای رفع دغدغه مسکن کارگران 
اقدامات مهمی در حال برنامه ریزی است. در این 
در  کارگری  جهش  مسکن  تعاونی   ۲۹۳ زمینه 
۲۵ استان کشور با ظرفیت احداث بیش از ۷۵ 
هزار واحد مسکونی تشکیل شده است؛ همچنین 
تأمین  هدف  با  کارگران  مسکن  ویژه  قرارگاه 

زمین و کاهش هزینه های تمام شده ذیل شورای 
سیاست گذاری مسکن وزارت تعاون راه اندازی و 

تشکیل می شود.
باید  نیز  بازنشستگی  سن  افزایش  پیرامون   -۲
توجه داشت که به برکت نظام مقدس جمهوری 
اسلامی، نرخ امید به زندگی در کشور با افزایش 
قابل توجه به بیش از ۷۲ و ۷۶ سال برای مردان 
و زنان رسیده است؛ این در حالی است که طی 
 ۵۷ از  بازنشستگی  سن  متوسط  سال ها  همین 
سال به ۵۱ سال کاهش پیدا کرده و در نتیجه 
که  زندگی  به  امید  تا  بازنشستگی  سن  فاصله 
عاملی تعیین کننده در میزان سال های دریافت 
و  بیمه ای  صندوق  مشترکان  توسط  مستمری 
بیش  اکنون  می شود،  محسوب  آن  هزینه های 
از ۲۵ سال است.از همین رو ضریب پشتیبانی 
صندوق های بازنشستگی با کاهش جدی مواجه 
شده و از عدد استاندارد ۷ در برخی صندوق ها 
به عدد 0.۷ رسیده است که ناترازی شدیدی را 
نشان می دهد و در صورت عدم اصلاح می تواند 
به یکی از بحران های کشور مبدل شود. در عین 
افراد  برای  بازنشستگی  سن  اصلاح  شاید  حال 
اساس  بر  این موضوع  لیکن  نامطلوب می باشد، 

امید به زندگی تعیین می شود.
اکثر کشورهای دنیا  بر اساس قواعد بین المللی 
مصارف  و  منابع  بین  تعادل  حفظ  منظور  به 
صندوق های بازنشستگی و پایداری آنها ناچار به 
بازنشستگی هستند و  نظام  انجام اصلاحات در 

کشور ما نیز به منظور گذر از بحران صندوق های 
جامعه  به  خود  تعهدات  ایفای  و  بازنشستگی 
امر  این  از  مستمری بگیران،  و  بازنشستگان 

مستثنی نخواهد بود.

همچنین در راستای اجرای سیاست های کلی تامین 
با مجمع تشخیص  از مشورت  اجتماعی که پس 
ویژه  به  ابلاغ شد،  نظام در سال ۱40۱  مصلحت 
در اجرای بند ۳ از سیاست های ابلاغی که پایبندی 
به حقوق و رعایت تعهدات بین نسلی، تأمین منابع 
پایدار، رعایت محاسبات بیمه ای و تعادل بین منابع 
و مصارف و حفظ و ارتقاء ارزش ذخایر سازمان ها و 
صندوق های بیمه گر اجتماعی به عنوان اموال متعلق 
حق مردم با تأکید بر امانت داری، امنیت، سودآوری 
و شفافیت با ایجاد ساز و کار لازم را مورد تاکید 
و  بازنشستگی  نظام  قرار داده است، اصلاحات در 
تضمین پایداری صندوق ها از طریق سرمایه گذاری 
این صندوق ها به منظور پیشگیری از بروز بحران و 
ایفای مناسب تعهدات برای ذی نفعان با حفظ حقوق 
آنها و رعایت عدالت در پرداخت از طرح هایی که 
ضامن اصلاحات باشند از جمله راه کارهایی است که 
دولت آن را دنبال می کند و در این مسیر راه حل 
دیگری در این حوزه متصور نیست که در صورت 
وجود راه حل جدید دولت از آن استقبال می کند.
باید توجه داشت که مصوبه مجلس شورای اسلامی 
برنامه  جریان  در  بازنشستگی  سن  افزایش  برای 
هفتم توسعه، بر اساس سوابق خدمت به طور پلکانی 
اعمال خواهد شد و برخلاف برخی روایت های غلط 
سقف  همچون  محدودیت هایی  آن  در  رسانه ای 
سنوات خدمتی حداکثر ۳۵ سال یا سن ۶۲ سال 
بانوان درنظر گرفته  برای  آقایان و ۵۵ سال  برای 

شده است.
این در حالی است که بر اساس مطالعات تطبیقی 
سن بازنشستگی در دیگر کشورها بسیار بالاتر از این 
عدد بوده و به طور معمول بیش از ۶۷ سال است. 
در هر صورت، چنانچه این مصوبه به تأیید شورای 
محترم نگهبان نیز برسد، به عنوان یک حکم قانونی 
و تصمیم حاکمیتی توسط قوه مجریه با قوت اجرا 

خواهد می شود.
که  است  کرده  تاکید  همچنین  تعاون  وزارت 
خبرگزاری  اختیار  در  وزارتخانه  این  توضیحات 
ایلنا نیز که خبر سخنان رییس مجمع تشخیص 

مصلحت را منتشر کرده، قرار گرفته است.

وزارت تعاون در واکنش به سخنان آملی لاریجانی:

مبارزه با فقر مطلق از راهبردهای اصلی دولت سیزدهم است

ایران به همه الزامات و معاهدات بین المللی دریایی پایبند است

تعاونی ها در بازار سرمایه فعال تر می شوند

مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در پیامی به سی وسومین 
اجلاس مجمع سازمان بین المللی دریانوردی )IMO( در لندن، 
بر رعایت الزامات مندرج در معاهدات دریایی توسط جمهوری 

اسلامی ایران تاکید کرد.
صفایی  علی اکبر  دریانوردی،  و  بنادر  سازمان  گزارش  به 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی در پیامی به سی وسومین 
اجلاس مجمع سازمان بین المللی دریانوردی )IMO( در لندن، 
بر رعایت الزامات مندرج در معاهدات دریایی توسط جمهوری 
اسلامی ایران و همکاری سازنده ایران با دولت های صاحب دریا 

و ساحل و سازمان های بین المللی تاکید کرد.
بنابراین گزارش، در پیام مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی 
دریانوردی  بین المللی  سازمان  مجمع  اجلاس  سی وسومین  به 
در  می خواهم  چیز،  هر  از  پیش  است:  آمده  چنین   )IMO(
این  کنم.  یادآوری  را  غزه  بی دفاع  و  بی گناه  مردم  محضر شما 
روزها و در این جهان متمدن، یک نسل کشی در بخش کوچکی 
از سرزمین فلسطین در حال وقوع است. ملت و دولت جمهوری 
اسلامی ایران، مانند بسیاری دیگر در جهان، نفرت خود را از این 
جنایات خشونت آمیز رژیم اشغالگر صهیونیستی به شدت نشان 
علیه  شنیع  و  جنایتکارانه  اقدامات  و  شدید  بمباران  و  داده اند 

را محکوم  غزه  و مدارس  بیمارستان ها  نوزادان،  زنان، کودکان، 
می کنند.

صفایی افزود: اقتصاد دریایی، از جمله حمل ونقل دریایی، همواره 
است.  بوده  ایران  اسلامی  ملی جمهوری  سیاست های  سرلوحه 
در همین راستا، در ماه نوامبر ۲0۲۳، سیاست های کلی درباره 
ذی نفع  طرف های  همه  مشورت  با  دریامحور  اقتصاد  توسعه 
رهبر  تأیید  به  و  تدوین  نظام  توسط مجمع تشخیص مصلحت 

معظم انقلاب، حضرت آیت الله خامنه ای رسید.
وی بیان داشت: ما معتقدیم بخش قابل توجهی از این سیاست ها 
در راستای تعاملات و همکاری های سازنده با سایر ملل به ویژه 
با دولت های منطقه و سازمان های بین المللی که آی ام او در رأس 
آنها قرار دارد، اجرا خواهد شد. بدون شک این اتفاق در فضا و 

محیطی آرام، امن و مطمئن رخ خواهد داد.
صفایی ادامه داد: در این راستا، جمهوری اسلامی ایران همواره 
متعهد به رعایت الزامات مندرج در معاهدات دریایی مرتبط بوده 
است. ما می دانیم که روح حاکم بر همه این اسناد و کنوانسیون 
می باشد.  عضو  کشورهای  همکاری  و  مشارکت  ترغیب،  آیمو، 
اما شاهد بوده ایم که دولت ایالات متحده آمریکا برخلاف مفاد 
کنوانسیون آیمو، کنوانسیون بین المللی ایمنی جان اشخاص در 

به طور مستمر خدمات  و  معاهدات عمل می کند  و سایر  دریا 
خدمات  جمله  از  ایران  پرچم  با  کشتی های  به  ارائه  حال  در 

ماهواره ای را مختل می کند.
انتظار  بنابراین،  گفت:  دریانوردی  و  بنادر  سازمان  مدیرعامل 
می رود همه بازیگران مهم از جمله دولت های متعاهد، سازمان 
بین المللی دریانوردی )IMO( و سازمان بین المللی ماهواره های 
طریقی  هر  به  تبعیض آمیز  اقدامات  این  از   )IMSO( سیار 
جلوگیری کرده و مانع آن شوند، زیرا آنها با اصول فوق الذکر در 

تضاد آشکار هستند.
وی خاطرنشان کرد: بر مبنای مصوبه شورای آیمو مقرر شده بود 
جهانی  روز  موازی  رویداد  میزبان  ایران  اسلامی  جمهوری  که 
دریانوردی در اکتبر ۲0۲۳ باشد، اما در یکصد و بیست و نهمین 
برگزاری  از  انگلیس  و  آمریکا  آی ام او، دولت های  جلسه شورای 
کردند.  مطرح  را  پوچ  اتهامات  برخی  و  جلوگیری  رویداد  این 
قبول  غیرقابل  اقدام  این  از  را  خود  نارضایتی  می خواهیم  ما 
از  با نفوذ و تبلیغات سیاسی صورت گرفت اعلام داریم. ما  که 
کشورهای عضو آیمو می خواهیم که هوشیار باشند و هرگز اجازه 
از مسیر فنی و حرفه ای  ندهند، سازمان بین المللی دریانوردی 

خود منحرف شود.

بخش  انسانی  منابع  و  مدیریت  توانمندسازی  راستای  در 
اقتصاد  در  تعاون  بخش  درصدی   ۲۵ سهم  تحقق  و  تعاون 
پولی  بازارهای  تعاونی ها در  و مؤثر  فعال  بستر حضور  ملی،  
تأمین  روش های  و  تسهیلات  انواع  از  استفاده  و  سرمایه  و 

منابع مالی مورد نیاز بخش تعاونی فراهم شد.
به گزارش ایسنا، بر اساس سیاست های کلی اصل 44، سهم 
باید  توسعه  پنجم  برنامه  پایان  تا  اقتصاد کشور  از  تعاونی ها 
به ۲۵ درصد می رسید اما به دلایل متعددی از جمله عدم 
اجرای قانون و برخی مصوبات آن، نبود باور لازم به بخش 
تعاون، عدم واگذاری ها با اولویت بخش تعاون و عدم تامین 
دست  خود  واقعی  جایگاه  به  نتوانست  تعاون  بخش  مالی، 

یابد.
در حال حاضر بر اساس آمارها سهم فعلی بخش تعاون در 
کارشناسان  می شود.  گزارش  درصد   ۷ تا   ۵ حدود  اقتصاد 
جایگاه  و  افزایش  سنواتی  به شکل  باید  سهم  این  معتقدند 
مشارکت  افزایش  بستر  و  یابد  ارتقاء  ملی  اقتصاد  در  تعاون 
واگذاری های  در  تعاونی ها  اولویت  ملی،  اقتصاد  در  مردم 
و  پولی  و  سرمایه  بازارهای  در  تعاونی ها  حضور  و  دولتی 

مالی به وجود آید.
حضور فعال و ایفای نقش مؤثر تعاونی ها در بازارهای پولی 
اعتباری،  رتبه بندی  اخذ  به  تعاونی ها  تشویق  سرمایه،  و 
مالی  منابع  تأمین  روش های  و  تسهیلات  انواع  از  استفاده 
تعاونی  از شرکت های  نیاز بخش تعاون، حمایت مالی  مورد 
خدماتی  و  تولیدی  تعاونی های  از  حمایت  محور،  روستا 
اشتغالزا و احیای تعاونی های راکد از اهم ماموریت های این 
تفاهم نامه سه جانبه است.مطابق بند »ب« سیاستهای کلی 
با  تعاونی ها  توسعه  و  تشکیل  از  دولت  حمایت   ،44 اصل 

اعمال تخفیف مالیاتی، رفع محدودیت از حضور تعاونی ها در 
تمام عرصه های اقتصادی از جمله بانکداری و بیمه،تأسیس 
سه  دادن  قرار  پوشش  تحت  برای  ملی  فراگیر  تعاونی های 
۸0 درصد  واگذاری  فقرزدایی،  منظور  به   اول جامعه  دهک 
سهام بنگاه های دولتی به تعاونی های سهامی عام و افزایش 
باید  و  شده  پیش بینی  تعاونی ها  توانمندسازی  و  کارآمدی 
مقدمات تحقق این بند از سیاستهای اصل 44 فراهم شود.

جانبه  سه  مشترک  تفاهم نامه  تازگی  به  راستا  همین  در 
میان معاونت امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
بخش  و صندوق ضمانت سرمایه گذاری  تعاون  توسعه  بانک 
و  هم افزایی  همچون  اهدافی  که  رسیده  امضا  به  تعاون 
تعاونی ها  بهره مندی  متوان،  برنامه ریزی های  در  هماهنگی 
از اعتبارات و منابع داخلی و دولتی و استفاده از تسهیلات 
دنبال  را  تعاون  بخش  نیاز  مورد  منابع  تامین  روش های  با 

می کند.

توسعه  دفتر  مدیرکل   - زاده   امیرآبادی  جعفر  گفته  به 
مالی  نهادهای  هم افزایی  با  تعاون،  اقتصاد  سرمایه گذاری 
برنامه ریزی  و  سیاست گذاری  در  تعاون  بخش  اعتباری  و 
توسعه  به  کمک  برای  تعاون  حوزه  ظرفیت  از  استفاده  و 
تعاونی،  بخش  توسعه  از طریق  اجتماعی کشور  و  اقتصادی 
حقوقی  اشخاص  تشویق  و  اجتماعی  عدالت  اجرای  بستر 
فرآیندهای  توسعه  و  تعاونی  شکل  به  سرمایه گذاری  برای 

شغلی و حرفه ای فراهم می شود. 
ایفای  و  فعال  حضور  را  تفاهم نامه  این  مأموریت های  وی 
تسهیل  سرمایه،  و  پولی  بازارهای  در  تعاونی ها  مؤثر  نقش 
ارتباطات و پیوندهای فنی، مالی و اقتصادی بین تعاونی ها، 
تشویق تعاونی ها به اخذ رتبه بندی اعتباری، استفاده از انواع 
بخش  نیاز  مورد  مالی  منابع  تأمین  روش های  و  تسهیلات 
محور،  روستا  تعاونی  شرکت های  از  مالی  حمایت  تعاون، 
از  حمایت  بنیان،  دانش  پروژه های  و  تعاون  کهکشان  طرح  
زنان  تعاونی های  و  اشتغالزا  خدماتی  و  تولیدی  تعاونی های 

و احیای تعاونی های راکد برشمرد.
آنطور که مدیرکل دفتر توسعه سرمایه گذاری اقتصاد تعاون 
به منظور  تعاونی  بخش  انسانی  منابع  توانمندسازی  گفته 
گسترش  و  ترویج  و  مدیران  حرفه ای  توانمندی  ارتقای 
 ۲۵ به  تعاون  بخش  سهم  ارتقای  هدف  با  تعاون  فرهنگ 

درصد از جمله اهداف این تفاهم نامه است.
به گزارش ایسنا، با توجه به رویکرد جدی دولت در سپردن 
امور به دست مردم و رشد و توسعه تعاونی ها انتظار می رود 
اهداف  تحقق  جهت  در  موثری  گام  تفاهم نامه  این  امضای 
باشد و هم افزایی  تعاون  توسعه بخش  برای  پیش بینی شده 

لازم را در ارتقای سهم و جایگاه تعاونی ها به وجود آورد.

شاخص حمل ونقل ریلی مسافری، 
نفر - کیلومتر است

یک کارشناس حوزه حمل ونقل ریلی با تاکید 
مسافری  ریلی  حمل ونقل  شاخص  اینکه  بر 
نفر - کیلومتر است، گفت: محاسبه مسافران 
نظر  در  بدون  حمل ونقلی  آمار  در  حومه ای 

گرفتن کیلومتر طی شده صحیح نیست.
سیدمیعاد  پیش  چندی  ایسنا،   گزارش  به 
اعلام  راه آهن-  شرکت  -مدیرعامل  صالحی 
راه آهن  تاریخ  ماهه  شش  رکورد  که  کرد 
مرز ۱۶  از  عبور  با  ریلی  مسافر  جابجایی  در 
میلیون و ۲00 هزار نفر و رشد ۱0 درصدی 

نسبت به سال گذشته شکسته شد.
صنفی  انجمن  که  است  حالی  در  این 
شرکت های حمل ونقل ریلی و خدمات وابسته، 
در واکنش به این آمار اعلام کرد آمارهای ۱4 
سال اخیر نشان می دهد که بیشترین تعداد 
مسافر حومه ای در سال ۱40۲ جابه جا شده و 
بررسی شاخص اصلی سنجش عملکرد حمل 
می دهد  نشان  کیلومتر(  نفر-  )یعنی  مسافر 
که عملکرد بازه شش ماهه نخست امسال در 

جایگاه ششم دوره ۱4 ساله اخیر است.
مسافران  گذشته،  ماه های  در  حال  عین  در 
برای سفر به شهرهای مختلف با کمبود بلیت 
زمان  در  اگرچه  موضوع  این  هستند؛  مواجه 
پیک سفرها بیشتر خود را نشان می دهد، اما 
شرایط در حال حاضر به نحوی است که برای 
خرید بلیت قطار در مقصد مورد نظر، باید از 
این  غیر  در  کرد؛  برنامه ریزی  قبل  هفته های 
وجود  بلیت  به  دسترسی  عدم  امکان  صورت 

دارد.
مدیران  -از  سعیدی  ابوالقاسم  راستا  این  در 
ایسنا  با  گفت وگو  در  راه آهن-  حوزه  سابق 
ریلی  حمل ونقل  شاخص  اینکه  بر  تاکید  با 
باری  بخش  در  و  کیلومتر   - نفر  مسافری 
تن - کیلومتر است، گفت: ممکن است همه 
قطارها را بین تهران و قم منتقل کنید، فاصله 
و یک  است  این دو شهر ۱۵0 کیلومتر  بین 
قطار روزانه شش بار می تواند این مسیر را طی 
فاصله  تهران - مشهد   قطار  مقابل  کند؛ در 
۹۵0 کیلومتری را طی می کند. بنابراین این 

نمی تواند ملاک خوبی باشد.
وی ادامه داد: متوسط سیر قطارهای حومه ای 
ما کمتر از ۵0 کیلومتر و متوسط سیر قطارهای 
بین شهری  ۶00 تا ۷00 کیلومتر است. یعنی 
یک مسافر بین شهری حداقل معادل ۱۲ نفر 
مسافران  محاسبه  و  است  حومه ای  مسافری 
نظر  در  بدون  حمل ونقلی  آمار  در  حومه ای 

گرفتن کیلومتر طی شده صحیح نیست.

در سال ۱4۱۰ هیچ خانه 
 غیرمقاومی در روستاها

 نخواهیم داشت

بنیاد  روستایی  مسکن  و  بازسازی  معاون 
مسکن انقلاب اسلامی گفت: در سال ۱4۱0 
کشور  روستاهای  در  مقاومی  غیر  خانه  هیچ 

نخواهیم داشت.
امام  بندر  از  بازدید  در حاشیه  مجید جودی 
کرد:  اظهار  ایسنا  با  گو  و  گفت  در  خمینی 
از شروع دولت سیزدهم بنیاد مسکن انقلاب 
مسکن  واحد  هزار   ۳۸0 ساخت  اسلامی 
روستایی را آغاز کرد که تاکنون ساخت ۲00 
و  است  رسیده  اتمام  به  مسکونی  واحد  هزار 

مورد بهره برداری قرار گرفته اند.
هزار  در حال حاضر ساخت ۱۸0  افزود:  وی 
واحد مسکونی روستایی توسط بنیاد مسکن 

در کشور در دست اجرا است.
بنیاد  روستایی  مسکن  و  بازسازی  معاون 
مسکن گفت: امسال با توجه به حمایت دولت 
مسکن  موضوع  از  جمهور  رییس  شخص  و 
روستایی، سقف وام مسکن روستایی از ۲00 
میلیون تومان به ۳۵0 میلیون تومان افزایش 

یافت.
جودی عنوان کرد: همچنین این توجه دولت 
باعث شد تا تعداد وام ها نیز از ۲00 هزار به 
۳۵0 هزار فقره وام برای واحدهای مسکونی 
روستایی افزایش یابد که این مساله می تواند 
واحدهای  مقاوم سازی  پیشرفت  به  رو  روند 

روستایی کشور را سرعت ببخشد.
وی بیان کرد: با همکاری خوب سیستم بانکی 
روند   ۱40۲ اول  ماهه   ۶ و   ۱40۱ سال  در 
مسکونی  واحدهای  سازی  مقاوم  و  بازسازی 
و  است  مطلوب  بسیار  کشور  در  روستایی 

امیدواریم این روند ادامه داشته باشد.
بنیاد  روستایی  مسکن  و  بازسازی  معاون 
مسکن کشور تاکید کرد: اگر این اعتبارات و 
به همین شکل  در کشور  مقاوم سازی  روند 
که  شعار  این  می توانیم  باشد  داشته  ادامه 
در  مقاومی  غیر  خانه   هیچ  سال ۱4۱0  »در 
را محقق  داشت«  نخواهیم  روستاهای کشور 

کنیم.
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بازرگانی و مالی اخبار

امکان تبدیل جواز کسب های 
قدیمی به الکترونیک فراهم شد

 صاحبان پروانه های کسب قدیمی می توانند 
با مراجعه به درگاه ملی مجوزها شناسه یکتا 

دریافت کنند.
و  اقتصادی  امور  وزارت  از  ایرنا  گزارش  به 
اعلام  مقررات زدایی  هیات  دبیرخانه  دارایی، 
مجوزها،  تسهیل صدور  قانون  اساس  بر  کرد 
پایان سال ۱40۲  تا  همه مجوزهای کاغذی 
باید به شناسه یکتا یا مجوز الکترونیک تبدیل 

شوند.
به  کاغذی  جوازهای  تبدیل  فرایند  همه 
با  و  است  رایگان  و  غیرحضوری  الکترونیک، 
وجود پروانه کاغذی معتبر و کارت ملی، در 

کمتر از پنج دقیقه قابل انجام است.
داشتن  معیار  حکومتی،  دستگاه های  نظر  از 
پروانه یا مجوز، داشتن شناسه یکتاست و در 
حال حاضر، بانک های سراسر کشور و تا پایان 
قضاییه،  قوه  و  دولتی  اداره های  همه  سال، 
کسب  پروانه  عنوان  به  را  یکتا  شناسه  فقط 

می شناسند.
بر وب سرویس،  الکترونیک علاوه  مجوزهای 
به راحتی توسط گوشی های هوشمند در هر 

ساعت از شبانه روز قابل استعلام هستند.
جوازهای  تبدیل  برای  می توانند  کسبه 
شناسه  دریافت  و  الکترونیک  به  قدیمی 
نشانی به  مجوزها  ملی  درگاه  به   یکتا، 

 mojavez.ir مراجعه کنند.

ضرورت »بازگشت ارز« برای تداوم 
فرآیند تولید صادرکنندگان

ضمن  خشکبار  صادرکنندگان  اتحادیه  دبیر 
بازگشت  بدون  صادرکنندگان  اینکه  بر  تاکید 
ارز حاصل از صادرات، امکان تداوم روند تولید 
رفع  شیوه  بر سر  اصلی  بحث  گفت:  ندارند،  را 
تعطیلی  زمینه ساز  امروز  که  است  ارزی  تعهد 
تولیدکنندگان خرد، خصوصا در حوزه کشاورزی 

شده است و باید تغییر کند.
در  هاشمی  العابدین  زین  ایسنا،  گزارش  به 
صادرکنندگان؛  ارزی  سپاری  »پیمان  نشست 
از  جمعی  حضور  با  که  الزامات«  و  ضرورت 
در  حوزه  این  فعالان  و  صاحبنظران  و  اساتید 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برگزار شد، اظهار 
کرد: کسی با بازگشت ارز مشکلی ندارد، علاوه 
بر این اگر تولیدکننده و صادرکننده ارز خود را 
برنگردانند به هیچ عنوان نمی توان فرآیند تولید 
خود را ادامه داد و از این جهت نیز بازگشت ارز 
حوزه  در  ویژه  به  تولیدکنندگان  برای  صادرات 
ضروری  امری  خشکبار  و  غذایی  محصولات 
است.وی افزود: صادرات خشکبار تا سال ۱۳۹۹ 
روندی صعودی داشت و به حدود ۲.۵ میلیارد 
دلار رسید ولی در سه سال اخیر روند نزولی را 
طی کرده که مسائل مربوط به رفع تعهد ارزی 
یکی از دلایل این کاهش و ممکن است تا مرز 
نابودی نیز پیش برود.دبیر اتحادیه صادرکنندگان 
خشکبار ادامه داد: بحث اصلی بر سر این است 
که شیوه بازگشت ارز حاصل از صادرات چگونه 
باید باشد و به طور خاص در بخش کشاورزی 
که نیاز به حمایت دارد و قشر وسیعی از مردم 
روش هایی  باید  است،  کرده  درگیر  خود  با  را 
برای رفع تعهد ارزی در دستورکار قرار گیرد که 
مشوق تولید باشد اما قوانین و مصوبات اعمال 
و  است  کرده  محقق  را  روند  این  عکس  شده 
خشکبار  محصولات  صادرکنندگان  اکنون  هم 
اتباع کشورهای خارجی  ایرانی نیستند و  اغلب 
در این زمینه نقش آفرینی می کنند.دبیر اتحادیه 
صادرکنندگان خشکبار بیان کرد: ارز صادرکننده 
باید  مرکزی  بانک  و  صرافی هاست  اختیار  در 
و  باشد  داشته  آن ها  بر عملکرد  بهتری  نظارت 
رفع  پیچیده  فرآیندهای  وارد  را  تولیدکنندگان 
تعهد ارزی نکند در غیر این صورت شیوه فعلی 
تبعات منفی قابل توجهی بر بخش تولید خواهد 
بر  سیاستگذار  کرد:  خاطرنشان  داشت.هاشمی 
ندارد  آگاهی  مختلف  بخش های  فنی  جزئیات 
مطلوبی  سیاست  نمی تواند  دلیل  همین  به  و 
از  گرفتن  کمک  مشکل  این  چاره  کند؛  وضع 
که  نحوی  به  است  صادرات  و  تولید  فعالان 
بخش  واقعی  نیازهای  با  نهایی  سیاست های 
تولید همخوانی داشته باشد و در بازه سال های 
افتاد و در  اتفاق  این  ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ به نوعی 
بخش خشکبار شاهد رشد صادرات بودیم ولی 
امروز سیاست ها عملا مشوق واردات هستند و 
تعهد  رفع  برای  دیگری  یا هر کشور  اگر چین 
در  می کند،  سیاستگذاری  صادرکنندگان  ارزی 
از  برای حمایت  کنار آن سیاست های متعددی 

آن ها وضع می کند.

هزینه هنگفت عربستان برای 
برگزاری نمایشگاه اکسپو 2۰23

عربستان پس از شکست دادن کره جنوبی و ایتالیا، 
اکسپو ۲0۳0 خواهد  بین المللی  نمایشگاه  میزبان 
بود. وی سرمایه ۷.۸ میلیارد دلاری را برای برپایی 

این نمایشگاه در نظرگرفته است.
به گزارش ایسنا به نقل از اکونومی، کشورهای عضو 
دفتر بین المللی نمایشگاه ها )BIE( برای تعیین شهر 
میزبان نمایشگاه اکسپو ۲0۳0 رای گیری کردند و 
عربستان با اکثریت ۱۱۹ رای از ۱۶۵ رای منتخب 

شد.
دنبال  به  سعودی  عربستان  و  ایتالیا  جنوبی،  کره 
فرصتی برای نمایش نوآوری ها، دستاوردها و برنامه 
فرهنگی کشورشان با یکدیگر رقابت کردند و برنامه 
هر یک از سه نامزد نهایی قبل از رای گیری مجمع 

عمومی ارائه شد.
شهردار بوسان، دومین شهر بزرگ کره جنوبی، پارک 
هئونگ جو  پیشنهاد شهر »تغییر جهان ما، حرکت 
به سوی آینده ای بهتر« را راهی برای پاسخگویی 
پس  بهبودی  طول  در  جهانی  حمایت  به  متقابل 
برای  از جنگ کره توصیف کرد. بوسان در رقابت 
برابر  نمایشگاه در سال ۲0۳0 در  فرصت میزبانی 

عربستان سعودی قرار گرفت.
عربستان سعودی نیز ۷.۸ میلیارد دلار برای حمایت 
از خود اختصاص داد و پروژه ای با نام »عصر تغییر: 
با هم برای فردای آینده نگر« را ارائه کرد و ریاض 
متعهد شد که در میزبانی نمایشگاه های سازگار با 
محیط زیست پیشگام شود و در صورت برگزاری 
اکسپوی ۲0۳0، در تلاش برای دستیابی به انتشار 

کربن صفر باشد.
به گفته شهردار رم، روبرتو گوالتیری، به عنوان تنها 
 ۲0۳0 نمایشگاه  برای  که  اروپا  اتحادیه  پایتخت 
انتخاب شد، پیشنهاد ۶ میلیارد دلاری شهر ابدی 
با موضوع »مردم و سرزمین ها: بازسازی، شمول و 

نوآوری« را پیشنهاد کرده است.
دفتر بین المللی نمایشگاه ها )BIE( اعلام کرد که 
نمایشگاه  میزبانی  مناقصه  در  سعودی  عربستان 
جهانی ۲0۳0 در ریاض برنده شد و در صد و هفتاد 
دفتر  عضو  کشورهای  عمومی  مجمع  سومین  و 
با کسب ۱۱۹  بین المللی نمایشگاه ها، در دور اول 
رای پیروز شد. کره جنوبی با ۲۹ رای دوم شد و 

ایتالیا نیز ۱۷ رای ثبت کرد.

سقوط بی سابقه دلار جهانی
سقوط دلار در برابر پوند، یورو و ین ژاپن در ماه 

آگوست رکورد جدیدی ثبت کرد.
از  پس  مارکت،  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
انتظار  اینکه  بر  مبنی  رزرو  فدرال  مقامات  تایید 
دارند سیاست پولی در کاهش تورم موفق شود، 
به  انگلیس  پوند  و  یورو  برابر  در  آمریکا  دلار 
تاکنون  آگوست  ماه  از  خود  سطح  ضعیف ترین 

سقوط کرد.
به  از ظهر  بعد  دقیقه   ۱۴ و   ۱۲ در ساعت  یورو 
به ۱.۱۰۰۸۱  افزایش  درصد   ۰.۴۸ با  اروپا  وقت 
بعد  دقیقه  پوند در ساعت ۱۲ و ۱۵  دلار رسید. 
افزایش  درصد   ۰.۶۵ با  شرقی  وقت  به  ظهر  از 
آمریکا ۰.۴۰  پول  رسید.واحد  به ۱.۲۷۱۱۶ دلار 
درصد کمتر از ین ژاپن بود و در همان زمان به 

قیمت ۱۴۷.۳۵۵ فروخته شد.

هوش مصنوعی به ضرر 
دستمزدهاست

رشد  داد  نشان  اروپا  مرکزی  بانک  تحقیقات 
است  ممکن  مصنوعی،  هوش  از  استفاده  سریع 
تهدیدی  تاکنون،  اما  دهد  کاهش  را  دستمزدها 
برای مشاغل نبوده و حتی به اشتغال کمک کرده 

است.
به گزارش ایسنا، شرکت هایی که سرمایه گذاری 
باعث  داده اند،  انجام  مصنوعی  هوش  در  بالایی 
این  پیامدهای  کنند  تلاش  اقتصاددانان  شده اند 
فناوری روی بازار کار را شناسایی کنند و نگرانی 
به  آینده مشاغلشان  در میان عموم مردم درباره 
که  رکودی  وجود  با  است.همزمان،  آمده  وجود 
می کند،  کمتر  را  کار  بازار  روی  فشارها  معمولا 
پیدا  ماهر  کارکنان  می کنند  تلاش  کارفرمایان 
بانک  سوی  از  که  ریسرچ«  »بولتن  کنند.طبق 
اروپایی،  کشور   ۱۶ در  شد،  منتشر  اروپا  مرکزی 
هوش  معرض  در  که  بخش هایی  اشتغال  سهم 
فقط  و  کرده  پیدا  افزایش  دارند،  قرار  مصنوعی 
مشاغل با مهارت اندک و متوسط، تاثیر زیادی از 
هوش مصنوعی نپذیرفته اند، در حالی که مشاغل 

تخصصی، بیشترین افزایش را داشته اند.

نشست خبری برگزاری مجامع شرکت های استانی 
سهام عدالت با حضور رئیس سازمان بورس برگزار 

شد.
به گزارش خبرنگار مهر، مجید عشقی رئیس سازمان 
بورس در نشست خبری برگزاری مجامع شرکت های 
سرمایه گذاری سهام عدالت گفت: تخصیص سهم 
عدالت دچار عدم تصمیم گیری و توقف شد و این 

وظیفه به شورای عالی بورس سپرده شد.
شرکت   ۳۶ در  که  است  این  هدف  افزود:  عشقی 
شود،  برگزار  مجامع  بورسی  شرکت  و ۱۳  بورسی 
اکنون بعد ۳ از سال مجامع می خواهد برگزار شود، 
گام های اولیه برای برگزاری مجامع برداشته خواهد 
شد. باید حضور حداکثری را برای مجامع شرکت های 
استانی سهام عدالت داشته باشیم. این مجامع ۵۵ 
میلیون نفر را درگیر خواهد کرد و کار بسیار سختی 
است.رئیس سازمان بورس افزود: با توجه به این که 
شرکت های استانی نهاد مالی هستند باید مقررات 

شرکت های مالی رعایت شود.
صورت  به  می توانند  سهامداران  کرد:  تصریح  وی 
مستقیم در مجامع حضور داشته باشند، مجامع هم 
به صورت حضوری و هم به صورت الکترونیکی است، 

اما رأی گیری بر اساس روند الکترونیکی است.
عشقی ادامه داد: در سال های گذشته مجامع تعاونی 

استانی با حضور تعداد کمی برگزار شده بود مثلًا 
نفر   ۱0، نفری  هزار   ۱00 سهامدار  شرکت  برای 
تصمیم گیری می کردند، اما اکنون باید ظرفیت به 
۲0 درصد برسد با این کار به این شرکت ها اجازه 

دادیم امین دارایی مردم در سهام عدالت باشند
به گفته رئیس سازمان بورس، کانون سهام عدالت 
استانی  شرکت های  مدیره  هیئت  اعضای  از  باید 

انتخاب شوند، هدف این است که اداره پرتفوی سهام 
عدالت به دست شرکت ها و کانون سهام عدالت باشد.
وی افزود: یکی از بندهای مصوبه این است که هم 
زمان درگیر ۳0 استان نشویم، از ۲ استان به صورت 
پایلوت آغاز کنیم.شرکت های سرمایه گذاری استانی 
شرکت های  برای  مبلغی  الحساب  علی  می توانند 
تعاونی جهت برگزاری مجامع پرداخت کنند و این 

مبلغ باید به تأیید سازمان بورس نیز برسد.
در ادامه ولی الله جعفری رئیس اداره ناشران بورس 
گفت: سهامدارانی که در مجامع حضور دارند باید 
سجامی باشند از ۳۱ استان، ۲۸ استان نزد سازمان 
بورس به ثبت رسیدند، زمان بازگشایی نمادها هنوز 
مشخص نیست، باید شرکت استان البرز از استان 

تهران تفکیک شود.
عشقی ادامه داد: بحث فروش سهام عدالت هم کلیت 
بازار را تحت تأثیر می گذارد و هم ممکن است ارزش 
این شرکت ها را کاهش دهد. فروش سهم ها باید به 
تدریج انجام شود زیرا بازگشایی سریع، فشار فروش 

عجیبی را در بازار سهام ایجاد می کند.
عشقی در واکنش به بسته بودن ۶00 روز نمادهای 
سهام عدالت گفت: دغدغه ما هم بازگشایی است، 
عدالت،  سهام  همت   ۶00 سهام  بازگشایی  برای 
اکنون  کرد  انتخاب  نیز  خوبی  های  بازارگردان 
بازارگردان ها فقط ۲ همت منابع دارند که بسیار 
ناچیز است.عشقی در پاسخ به مشمولان جدید سهام 
عدالت گفت: ایثارگران، اعضای بهزیستی و کمیته 
امداد که ۵ تا ۶ میلیون نفر هستند مشمولان جدید 
سازمان بورس هستند اما مشمولان جدید دیگر باید 
در دولت و سازمان خصوصی سازی بررسی و تأیید 

شود.

برگزاری مجمع شرکت های استانی سهام عدالت

 زمان بازگشایی مشخص نیست

ثبات اقتصادی؛ دستاورد قانون جدید بانک مرکزی

بیت کوین در مسیر 4۰ هزار دلار است؟

کارشناس مسائل اقتصادی گفت که در سایه قانون 
جدید و تصمیمات تخصصی  و به موقع بانک مرکزی، 
دیگر شاهد شوک های تورمی نبوده و در آینده نه 
چندان دور شاهد کاهش چشمگیر تورم در اقتصاد 

کشور خواهیم بود.
»حمیدرضا جیهانی« در گفت وگو با خبرنگار  ایرنا در 
زمینه تصویب قانون جدید بانک مرکزی و اثرات آن 
بر اقتصاد کشور، اظهار داشت: تصویب این قانون به 
بانک مرکزی کمک می کند که در ایفای وظایف خود 
در حفظ ارزش پول ملی و تقویت ثبات اقتصاد کشور 

نقش پررنگ تری داشته باشد و موفق تر عمل کند.
وی افزود: با توجه به اینکه قوانین قبلی مربوط به 
سال ها قبل است و دهه ها از تصویب آن  می گذرد، 
تصویب قانون جدیدی که خلا قوانین قبلی را بپوشاند 
و بتواند با شرایط فعلی کشور سازگاری داشته باشد، 
بسیار ضروری بود؛ بنابراین تصویب قانون جدید را 
می توان با توجه به نقاط مثبت آن، موفقیت بزرگی 
برای حفظ ثبات اقتصاد و ارزش پول توسط بانک 
مرکزی دانست.این پژوهشگر اقتصادی در ادامه گفت: 
در قانون جدید، زمینه تسلط بیشتر بانک مرکزی بر 
بانک ها و امکان برخورد مناسب با بانک های متخلف 
ایجاد شده است و با اقدامات خوبی که در برخورد 
ماه های  در  ناتراز  بانک های  و  متخلف  بانک های  با 
گذشته آغاز شده، به نظر می رسد که در آینده دوره 
ناترازی بانک ها و اثرات مخرب آن بر اقتصاد کشور به 

پایان می رسد.
مرکزی  بانک  استقلال  اینکه  به  اشاره  با  جیهانی 
نیز در این قانون در نظر گرفته شده است، گفت: 
استقلال بانک مرکزی بسیار مهم است، زیرا بخش 

عمده سیاست های ضدتورمی منوط به استقلال بانک 
مرکزی است و وقتی استقلال بانک مرکزی حفظ 
با  مقابله  برای  متناسب  اقدامات  اتخاذ  موانع  شود، 
تورم برداشته خواهد شد.این مدرس دانشگاه در ادامه 
تاکید کرد: البته استقلال به این معنا نیست که بانک 
مرکزی از کنترل حاکمیت خارج می شود، بلکه بدان 
معناست که در تصمیم گیری و اقدام برای مقابله با 
تورم ابزارها و اختیارات لازم را در اختیار داشته باشد 
که این مساله در قانون جدید به خوبی دیده شده 
است.وی گفت: این مساله را نیز باید در نظر بگیریم 
که با اینکه متولی اصلی کنترل تورم در کشور بانک 
مرکزی است، اما عملکرد نهادهای دیگر نیز در تورم 
کشور موثر است. بنابراین سیاست گذاری های مالی و 
سایر نهادها نیز باید با بانک مرکزی در کنترل تورم 

هماهنگ باشند و همکاری کنند.

جیهانی با اشاره به اینکه تغییر شورای پول و اعتبار 
به هیات عالی بانک مرکزی که در قانون جدید انجام 
شده، اقدام مناسبی برای اتخاذ تصمیمات تخصصی  و 
هماهنگ  با اهداف این نهاد است، ادامه داد: در قانون 
قبلی، حضور گسترده نمایندگان دولت در شورای 
پول و اعتبار در برخی موارد موجب اتخاذ تصمیمات 
بخشی و حتی معطل ماندن اتخاذ تصمیمات مناسب 
و به موقع در شرایط اضطراری می شد، اما در هیات 
نسبت  شده  معرفی  جدید  قانون  ذیل  که  عالی 
تعداد نمایندگان دولت کمتر شده و بیشتر از افراد 

متخصص استفاده شده است.
وی تصریح کرد: به نظر می رسد در سایه قانون جدید 
و تصمیمات تخصصی و به موقع هیات عالی بانک 
مرکزی، دیگر شاهد تصمیمات بخشی و شوک های 
تورمی نبوده و در آینده نه چندان دور شاهد کاهش 

چشمگیر تورم در اقتصاد کشور خواهیم بود.
این پژوهشگر اقتصادی با بیان اینکه نکته مهم دیگر 
کمک به بانک مرکزی برای مدیریت فعال بازار ارز 
است، گفت: شوک های ارزی در دهه های اخیر نقش 
مهمی در ایجاد شوک های تورمی در اقتصاد کشور 
داشت، بنابراین مدیریت مناسب بازار ارز می تواند از 

ایجاد شوک های ارزی جلوگیری کند.
وی اضافه کرد: همان طور که شاهد بودیم، اقدامات 
بانک مرکزی در ماه های اخیر آرامش و ثبات بازار 
ارز را به خوبی تامین کرد و این در حالی بود که در 
چند ماه گذشته شاهد فشارهای سیاسی و اتفاقات 
منفی در سطح جهانی بودیم که در شرایط عادی 
می توانست اتفاقات دیگری را برای بازار ارز رقم بزند.

جیهانی با اشاره به ممنوعیت دریافت ریال توسط 
دولت از بانک مرکزی پیش  از ارائه ارز تحت قانون 
جدید، افزود: اختیارات و ابزارهای جدید در اختیار 
مدیریت  زمینه  که  است  گرفته  قرار  مرکزی  بانک 
به وجود می آورد و  نهاد  این  برای  را  ارز  بازار  بهتر 
دست آن را برای اتخاذ تصمیمات مناسب در این 
قانون  تاکید کرد:  پایان  باز می گذارد.وی در  زمینه 
حفظ  خوبی  به  را  مرکزی  بانک  استقلال  جدید 
می کند، ابزارهای نظارت مقتدرانه را در اختیار آن 
می گذارد و بسیاری از معضلات قانون های پیش از 
خود را برطرف می کند. این قانون می تواند برای بانک 
مرکزی در ایجاد ثبات اقتصادی و مدیریت بازار ارز 
چراغ راهی باشد. با تصویب بخش دوم قانون جامع 
نظام  قانونی  پازل  نیز  اسلامی  جمهوری  بانکداری 
بانکداری کشور تکمیل می شود و فصل جدید برای 

اقتصاد کشور آغاز خواهد شد.

بازیابی قیمت بیت کوین با مانعی قابل توجه نزدیک به مرز ۳۸ هزار 
دلار روبرو شده که همین امر تغییر روند قیمتی این رمزارز در نیمه 

دوم نوامبر را به دنبال داشت، اما به نظر می رسد با عبور از این مانع به 
سطح 40 هزار دلار نزدیک شود.

قیمت  گذشته،  هفته  دو  طی  کریپتو،  از  نقل  به  ایسنا  گزارش  به 
بیت کوین چندین تلاش ناموفق برای شکستن این مقاومت انجام داده 

که نشان دهنده تضعیف حرکت صعودی است.
بازار کریپتو طی دو هفته گذشته نوسانات شدیدی را تجربه کرده که 
ناشی از تحولات مربوط به تاخیر تایید صندوق قابل معامله در بورس 

بیت کوین )ETF( و مسائل حقوقی پیرامون صرافی بایننس است.
در نتیجه این موارد، قیمت بیت کوین برای فراتر رفتن از مرز ۳۸ هزار 
دلار تلاش کرده و منجر به یک دوره حرکت جانبی شده است. با این 
وجود، در میان این تثبیت، قیمت سکه همچنان به شکل گیری الگوی 
کانال در حال گسترش که منجر به افزایش در پنج هفته گذشته شده 

است، ادامه می دهد.
قیمت در حال حاضر در دو خط روند متفاوت این الگو در حال نوسان 
است و تاثیر قابل توجه آن بر پویایی بازار را نشان می دهد. اگر حمایت 

پویا خط روند پایین تر به شکست بیش از ۳۸ هزار دلار کمک کند، 
فشار خرید ممکن است افزایش یابد و به طور بالقوه بهبود را از مرز 40 
هزار دلار عبور دهد. در مقابل، شکست در زیر این خط روند پشتیبانی 

ممکن است باعث اصلاح قابل توجهی در ارز دیجیتال پیشرو شود.
 ۱.4۳ حاضر  حال  در  دیجیتال  ارزهای  جهانی  بازار  ارزش  مجموع 
به روز قبل  ۱.۸۵  این رقم نسبت  برآورد می شود که  تریلیون دلار 
درصد بیشتر شده است. در حال حاضر ۵۱.۹۹ درصد کل بازار ارزهای 
دیجیتال در اختیار بیت کوین بوده که در یک روز 0.۳۷ درصد افزایش 

داشته است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲4 ساعت گذشته ۵۲.۱۷ میلیارد 
دلار است که ۳.۳0 درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی 
غیر متمرکز در حال حاضر 4.۸۲ میلیارد دلار است که ۹.۲۳ درصد از 
کل حجم ۲4 ساعته بازار ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام سکه های 
پایدار اکنون 4۷.4۶ میلیارد دلار است که ۹0.۹۷ درصد از کل حجم 

۲4 ساعته بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

آگهی تغییرات در هیات مدیره انجمن صنفی کارفرمایی 
آموزشگاههای مراقبت زیبایی مردانه استان تهران

 ۱۳۸۹ ماه  آبان  مصوب  نامه  آیین  و  کار  قانون   ۱۳۱ ماده  یک  تبصره  باستناد 
به  الذکر  فوق  صنفی  انجمن  ارسالی  مدارک  سایر  و  وزیران  محترم  هیات 
بدینوسیله طبق  است.  ثبت رسیده  به  اداره کل  این  در  شماره ۳-7/۸۱7-2 
صورتجلسه ثبتی به شماره 02/۱47۶۸۳مورخ ۱402/0۸/2۳ آقای علی عابدی 

به عنوان دبیر انجمن فوق الذکر منصوب گردیده اند
شایان ذکر است اعتبار اعضای هیات مدیره  تا تاریخ ۱404/07/۱۱ می باشد.

حامد ویس کرمی-مدیر کل
از طرف مجید شایق

مفقودی
وسندفروش  کمپانی  وبرگه  سبز  ماشین-برگه  کارت 
روغنی  سفید  پژو۲۰۶مدل۹۵برنگ  سواری  خودروی 
شاسی 165A۰۰65166وشماره  موتور  شماره  به 
۵۷۷ن۸۳ایران  پلاک  NAAP۰۳EE4GJ۸۲۸۷۳۳وشماره 
۳۰ متعلق به شرکت تهران پخش گستردریا میباشد که مفقود 

گردیده واز درجه اعتبار ساقط است.

کارت ماشین-سندفروش-برگه کمپانی وبرگه سبز خودروی پیکان 

وانت مدل ۹0برنگ سفید به شماره موتور ۱۱4۹00۳770۸وشماره 

شاسیNAAA4۶AA5BG20۹2۹۳وشماره

پلاک ۳۱۳و7۱ایران ۳۸متعلق به شرکت تهران پخش گستردریا 

میباشد که مفقود گردیده وازدرجه اعتبار ساقط است.

مفقودی 
خودروی  فروش  سند  و  کمپانی  -برگه  سبز  برگه 
به  سفید  ۱40۱برنگ  تیپ:۱5۱مدل  وانت  پراید 
شاسی M/۱۳۶544۳۸7وشماره  موتور  شماره 

 ۳0 442ن4۸ایران  پلاک  NAS45۱۱00N4۹۶۳205وشماره 
مفقود  که  میباشد  دریا  تهران پخش گستر  به شرکت  متعلق 

گردیده وازدرجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
ماشین  وکارت  فروش  کمپانی-سند  -برگه  سبز  برگه 
شیری  سفید  مدل۹۳برنگ  پیکان  وانت  خودروی 
شاسی ۱۱۸P00۸742۸وشماره  موتور  شماره  به 

۸42د7۸ایران  پلاک  NAAA4۶AA4EG405۸۸۹وشماره 
7۸متعلق به شرکت تهران پخش گستردریا میباشد که مفقود 

گردیده وازدرجه اعتبارساقط است.

مفقودی 
برگه سبز-برگه کمپانی-سندفروش وکارت سوخت خودروی پراید 
وانت مدل۱402برنگ سفید به شماره موتور M۱۳/۶5۸77۳5وشماره 
 2۱ ۸۶۳ط۹۱ایران  پلاک  شاسیNAS45۱۱00P4۹05۳77وشماره 
متعلق به شرکت تهران پخش گستر دریا میباشد که مفقود گردیده 

واز درجه اعتبار ساقط است.

مفقودی
کارت ماشین-سندفروش-برگه کمپانی وبرگه سبز خودروی پیکان 
وانت مدل ۸۹رنگ سفید به شماره موتور ۱۱4۸۹0۳5۳۶۱وشماره 
شاسی NAAA4۶AA5AG۱۳۳۳۳2وشماره پلاک 5۶7ه ۱۹ایران 
7۸متعلق به شرکت تهران پخش گستردریا میباشد که مفقود 

گردیده وازدرجه اعتبار ساقط است.



تأمین داخلی ۸۰ درصدی تجهیزات طرح های پتروشیمی
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به تامین داخلی ۸0 
درصد از تجهیزات گفت:حدود ۱۵ کالا و تجهیز صنعت پتروشیمی در 
دولت سیزدهم از سوی شرکت های دانش بنیان داخلی سازی ساخته شده 

است.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از شرکت ملی صنایع پتروشیمی، مرتضی 
شاه میرزایی با تأکید بر تمرکز این شرکت در تأمین کالا و تجهیزات از 
داخل اظهار کرد: در دولت سیزدهم حدود ۱0 میلیارد دلار صرف تأمین 
تجهیزات و کالاهای طرح های پتروشیمی شده که بیش از ۸0 درصد، 
حدود ۸ میلیارد دلار آن از سوی شرکت های داخلی تهیه شده است و 
بخشی از آنها برای بار اول بوده است که پیش از این از خارج تأمین می شد.

وی با اشاره به اینکه حدود ۱۵ کالا و تجهیز صنعت پتروشیمی از سوی 
شرکت های دانش بنیان در دولت سیزدهم داخلی سازی ساخته شده است، 

طرح های  درصد  حداقل 40  و  درصد  حداکثر ۹0  در  هم اکنون  افزود: 
پتروشیمی از کالا و تجهیزات ساخت داخل استفاده می شود.

و  تجهیزات  در ساخت  داخلی  توانمندی شرکت های  نفت  وزیر  معاون 
کالاهای ثابت را بسیار مطلوب ارزیابی و تصریح کرد: هم اکنون سازندگان 
ایرانی بسیاری در حال ارائه خدمات به کشورهای همسایه و آسیای جنوب 
شرقی هستند که ۹ سازنده ایرانی از صادرکنندگان تجهیزات عمده در 

بازارهای جهانی به شمار می روند.
شاه میرزایی به محورهای راهبردهای دولت در حوزه پتروشیمی اشاره کرد 
و ادامه داد: مهم ترین بخش راهبرد شرکت ملی صنایع پتروشیمی، تکمیل 
توسعه زنجیره ارزش و حمایت از دانش بنیان ها، ساخت داخل و بومی سازی 

کاتالیست هاست.
وی تأکید کرد: راهبرد دولت در حوزه تولید، استفاده حداکثری از ظرفیت 
نصب شده در صنعت پتروشیمی با استفاده از دانش و ساخت داخل است.

خبر
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خبرانرژی

تنها 6۰ درصد از ظرفیت سی ان 
جی استفاده می شود

نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  مدیرعامل 
گفت:اقداماتی برای توسعه سی ان جی صورت گرفته 
به طوری که ناوگان عمومی می توانند با مراجعه به 
بارگذاری کپسول از سی ان جی  کارگاه استاندارد و 

استفاده کنند.
با  مهر  خبرنگار  با  گفت وگو  در  نسب  سالاری  جعفر 
اشاره به اینکه هم اکنون نزدیک به ۱۱۰ میلیون لیر 
بنزین در حال توزیع است، گفت: با توجه به جمعیت 
در  بنزین  مصرف  موجود،  ساخت های  زیر  و  کشور 

کشور بسیار بالا است.
وی در رابطه با اقدامات انجام گرفته برای جلوگیری 
مصوبات  طبق  گفت:  کشور  در  سوخت  قاچاق  از 
دولت بر اساس کارت های موجود توزیع بنزین انجام 
می شود، البته انحراف فرآورده در این زمینه وجود دارد 

که باید آن را حساب کرد.
وی در رابطه با وضعیت سی ان جی ها خاطر نشان 
کرد: ظرفیت سی ان جی ها کامل نشده و تنها ۶۰ 
درصد ظرفیت سی ان جی مورد استفاده قرار می گیرد 

به همین علت در حال توسعه آن هستیم.
در   CNG مصرف  اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
بوده که کمی کاهش  متر مکعب  میلیون  کشور ۲۳ 
ان جی  توسعه سی  حال  در  گفت:  است،  کرده  پیدا 
اقداماتی  عمومی  خودروهای  تبدیل  برای  و  هستیم 

انجام گرفته است.
به  گذشته  سال  در  کرد:  نشان  خاطر  خاتمه  در  وی 
علت برودت هوا و برای در مدار نگه داشتن نیروگاه ها 
ابتدا برخی از سی ان جی ها افت فشار و در برخی از 
شهرها برای چند روز قطع شدند و احتمال قطعی سی 

ان جی ها در زمستان جاری بسیار کم است.

مازوت سوزی در تهران و البرز 
نداریم

نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  مدیرعامل   
عنوان  هیچ  به  البرز  و  تهران  در  اینکه  بیان  با 
از  نمونه برداری  گفت:  نداریم،  مازوت سوزی 
بنزین  که  جایگاه ها مشخص می کند  و  پالایشگاه ها 
توزیع شده استاندارد یورو با اکتان ۹۲ دارد و کیفیت 

آن تقریباً با بنزین سوپر یکسان است.
»جعفر  ایرنا،  اقتصادی  خبرنگار  گزارش  به 
پالایشگاه  افزود:  خبری،  نشست  در  سالاری نسب« 
اراک، تهران، اصفهان و تبریز به اندازه کافی بنزین 
پخش  ملی  اینکه شرکت  بیان  با  می کنند.وی  تولید 
فرآورده های نفتی روزانه نزدیک به ۳۰۰ میلیون لیتر 
فرآورده نفتی جابه جا می کند،  توضیح داد: روزانه ۱۱۰ 
برای  مشکلی  و  می شود  توزیع  بنزین  لیتر  میلیون 
سال  با  مقایسه  در  بنزین  مصرف  نداریم.  ذخایر 

گذشته، ۱۳ درصد افزایش یافته است.

 کاهش وابستگی بودجه به نفت 
در جهت مقاوم سازی اقتصاد ایران 

است
به کاهش ۳۸  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس  یک 
هزار میلیارد تومان درآمد حاصل از صادرات نفت 
در لایحه بودجه ۱40۳، گفت: کاهش وابستگی 
بودجه به درآمدهای نفتی، تصمیم عاقلانه دولت 
و  تحریم ها  خنثی سازی  راستای  در  و  سیزدهم 

اتکا به درآمدهای پایدار است.
حمید بهزادی در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی 
ایرنا با اشاره به لایحه بودجه ۱40۳، اظهار کرد: 
درآمد  بدون  بودجه،  سقف  عدد  گذشته  سال 
و  بود  همت   ۲0۸۳ حدود  دولتی  شرکت های 
به ۲4۶۲ همت رسیده و بیشترین رشد  امسال 

بودجه تحت تاثیر درآمدهای مالیاتی است.
وی افزود: به عبارتی، درآمدهای پایدار در لایحه 
بودجه سال ۱40۳ نسبت به قانون بودجه امسال 
4۲ درصد رشد کرده و به ۱400 همت رسیده 
که ۱۱00 همت آن درآمد مالیاتی و ۱40 همت 

هم حقوق گمرکی است.
این کارشناس اقتصادی با اشاره به کاهش نقش 
دولت  گفت:  بودجه،  در  سرمایه ای  درآمدهای 
درآمدی تحت عنوان، درآمد سرمایه ای دارد که 
حاصل فروش نفت و گاز و املاک و دارایی های 
درآمدهای  بودجه  لایحه  در  که  است  دولت 
از صادرات نفت، گاز و میعانات به ۵۵۸  حاصل 
داشته  کاهش  امسال  به  نسبت  و  رسیده  همت 
سرمایه ای  درآمدهای  اینکه  بیان  با  استبهزادی 
نسبت به قانون بودجه امسال ۱۱.۶ درصد کاهش 
پیدا کرده است، بیان کرد: درآمدهای حاصل از 
صادرات نفت و گاز در قانون بودجه امسال، ۶۲۳ 
همت است، البته برای سال جاری صادرات یک 
میلیون و 4۵0 هزار بشکه نفت در روز پیش بینی 
شده که این عدد در لایحه بودجه سال آینده یک 
میلیون و ۳۵0 هزار بشکه در روز در نظر گرفته 
کاهش  پیش بینی  اینکه  بیان  با  است.وی  شده 
فروش نفت در لایحه بودجه به معنای ضعف در 
فروش و صادرات نفت نیست، تصریح کرد: امسال 
در برخی از ماه ها حتی بیش از ۱.۵ میلیون بشکه 
زمینه  این  در  دولت  اما  فروختیم،  روز  در  نفت 
و  کرده  محاسبه  واقعی تر  و  عاقلانه  را  اعداد 
تلاش دارد هزینه های جاری از درآمدهای پایدار 
به  اشاره  با  اقتصادی  کارشناس  کند.این  تامین 
کاهش وابستگی بودجه دولت به نفت، ادامه داد: 
وابستگی قانون بودجه امسال به نفت ۳0 درصد 
بوده و این عدد در لایحه بودجه ۱40۳ به ۲4 
اقتصاد  تحقق  یافته که در جهت  درصد کاهش 
مقاومتی و افزایش تاب آوری اقتصاد کشور است.

وزیر نفت با بیان اینکه میزان مصرف گاز امسال 
نسبت به سال قبل ۶ درصد افزایش یافته است، 
گفت: روزی ۳۶ میلیون متر مکعب گاز بیشتر به 
نیروگاه ها و ۶ میلیون متر مکعب گاز بیشتر به 

صنایع دادیم.
به گزارش خبرنگار حوزه دولت ایرنا، جواد اوجی 
روز چهارشنبه در حاشیه جلسه هیات دولت و 
در جمع خبرنگاران درباره پروژه های نیمه تمام 
سرد  ایام  رسیدن  فرا  به  اشاره  با  نفت  وزارت 
اظهار  کشور  غرب  استان های  در  به خصوص 
گزارش  گاز  ملی  شرکت  گذشته  روز  داشت: 
داد تقریبا حدود 4۶۵ میلیون مترمکعب گاز در 
بخش خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده مصرف 

شده است.
مختلف  بخش های  در  گاز  مصرف  افزود:  وی 
تقریبا نسبت به سال گذشته ۶ درصد هم در 
بخش صنایع و هم در بخش نیروگاهی افزایش 

پیدا کرده است.
در  نفت  وزارت  امسال  کرد:  بیان  نفت  وزیر 
بحث تامین سوخت نیروگاه ها به عنوان سوخت 
پاک نسبت به سال گذشته، روزی ۳۶ میلیون 
مترمکعب گاز بیشتر به نیروگاه ها و ۶ میلیون 
مترمکعب گاز بیشتر به صنایع داده  و در روز 
نزدیک به ۲0 میلیون لیتر سوخت مایع کمتری 

مصرف شده است.
اوجی با تاکید بر اینکه در رابطه با هوای پاک، 

اقدامات خوبی  وزارت نفت در دولت سیزدهم 
را آغاز کرده است، گفت: تا امروز ۱۱.۵ میلیون 
مترمکعب گازهای سمی مشعل جمع آوری و در 
پتروشیمی ها تبدیل به ارزش افزوده شده است 
و تا پایان سال این عدد به ۱۸ میلیون مترمکعب 

خواهد رسید.
وی افزود: در بحث دوگانه سوز کردن خودروهای 
عمومی، وزارت نفت و شرکت پالایش پخش، 
تمامی تلاش خود را برای بنزین سوز و گازسوز 
کردن تاکسی ها و وانت بارها، انجام می دهد و 
این موضوع در هوای پاک بسیار کمک می کند.

وزیر نفت با اشاره به بحث ذخیره سازی گفت: 
امسال رکورد خوبی در بحث ذخیره سازی گاز 
در مخازن طبیعی ثبت شد و به عدد سه میلیارد 
و ۱00 میلیون مترمکعب رسیدیم و تعمیرات 
اساسی )اورهال( در همه پالایشگاه ها و خطوط 

انتقال و ایستگاه های تقویت فشار انجام شد.
اوجی با اشاره به اینکه نسبت به ابتدای دولت، 
۵0 میلیون مترمکعب تولید گاز خام بیشتر شده 
است، تصریح کرد: تامین سوخت نیروگاه ها و 
سوخت مایع در صنایع و نیروگاه ها رکورد خوبی 
بود و بیش از سه میلیارد و ۲00 لیتر سوخت 

مایع در نیروگاه ها ذخیره کرده ایم.
وی ادامه داد: با توجه به ناترازی گاز به لحاظ 
عدم  و  قبل  دوره های  در  سرمایه گذاری  عدم 
وزارت  حوزه  در  ما  تلاش   ، گازی  تولید  رشد 
نفت کمک می کند که با این ابتکارات و ترفندها، 
زمستان امسال را با کمترین چالش پشت سر 

بگذاریم.
در  گاز  تزریق  بحث  در  کرد:  بیان  نفت  وزیر 
میادین نفتی، بیشترین موقعیت و زمان را در 
فصل گرم داریم که مصارف در بخش خانگی 
کمتر است که تلاش می شود گاز بیشتری در 

میادین نفتی تزریق شود.
اوجی یادآور شد: به ازای هر ۶ تا ۸ هزار فوت 
مکعب که در یک میدان نفتی تزریق گاز را انجام 
می دهیم یک بشکه نفت بیشتری داشته باشم. 
این جزو رسالت و کارهای مهمی بوده که در 

دستور کار است.
هم  هوشمند  ملی  خدمات  پنجره  درباره  وی 
گفت: تمامی شرکت های ما تلاش خود را در 
این رابطه انجام داده اند و اگر برخی از بخش ها 
و شرکت هایمان به این پنجره متصل نشده اند به 

لحاظ بحث پدافند غیرعامل بوده است.
حوزه  دستگاه های  کرد:  خاطرنشان  نفت  وزیر 
پدافند غیرعامل ملاحظاتی دارند که در حال 
از نظر وزارت نفت هیچ  رایزنی هستیم وگرنه 

مشکلی وجود ندارد.

در حاشیه جلسه هیات دولت:

اوجی: میزان مصرف گاز امسال نسبت به سال قبل ۶ درصد افزایش یافته است

اقدامات پیشگیرانه تصرف اراضی در روستاها ضروری است
 گره گشایی از کار ۱5 هزار خانوار در 3۰2 روستای گلستان

دکتر زنگانه #استاندار_گلستان در جلسه واگذاری اراضی تصرفی به خانوارهای 
۳00 روستای استان با حضور دکتر آســیابی رئیس کل دادگستری استان، دکتر 
اسپانلو دادستان مرکز استان و دکتر علیخانی رئیس سازمان بازرسی استان، ضمن 

تسلیت ایام شهادت حضرت فاطمه )س(؛
 اقدامات همدلانه و فراقوه ای در استان  صورت گرفته و اقدامات پیشگیرانه در 
راســتای تصرف اراضی در روستاها ضروریست و نظارت سختگیرانه دهیاران در 

تصرفات اراضی الزامی استهدف ما گره گشایی از کار مردم است و خوشبختانه با 
نگاه همدلانه و فراقوه ای و بین بخشی و بر اساس مصوبه شورای حفظ بیت المال و 
شورای دستگاه های نظارتی این اقدام صورت پذیرفته است.این تصرفات در عرصه 
404 روستای استان بوده است که برنامه ریزی برای ۳02 روستا صورت گرفته و در 
این اقدام اراضی تا 500 متر شــامل ۹0 درصد تخفیف و اراضی بین 500 تا ۱000 متر 
شامل 70 درصد تخفیف می شوند و البته رقم پرداختی آنان صرف طرح های هادی 

در روستا می گردد.مصوبه شــورای حفظ حقوق بیت المال و شورای دستگاه های 
نظارتی با همکاری منابع طبیعی برای رفع چرخ معیوب اســت و این مصوبه شامل 

روستاهای ییلاقی و کوهستانی نمی شود.
این مصوبه شامل اراضی ملی  قبل از تملک بنیاد مسکن می شود و تلاش داریم 
تا دهه فجر 50 درصد واگذاری ها انجام شود و تا پایان سال گره کار تمامی ۱5 هزار 

خانوار در ۳00 روستا بازگشایی شود.
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ایران اخبار

مدیرکل حقوقی شرکت مدیریت منابع آب ایران 
در دومین روز از نشست حقوق آب در کردستان:

هرگونه تصرف در حریم و بستر 
رودخانه ها تخلف است

در دومین روز از نشست حقوق آب دکتر زمانی 
خصوصی  و  دولتی  شرکت های  و  ادارات  گفت: 
قبل از هر گونه اقدامی در خصوص بستر و حریم 
رودخانه ها، از شرکت های آب منطقه ای استعلام 

بگیرند.
منطقه ای  آب  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
کردستان، مدیر کل دفتر حقوقی شرکت مدیریت 
منابع آب ایران، در این نشست بر حاکمیتی بودن 
رودخانه ها و حرایم آن تأکید کرد و گفت: بر اساس 
قانون توزیع عادلانه آب، هرگونه دخل و تصرف در 
رودخانه و حریم آن خلاف بوده و با افراد سودجو 

برخورد قانونی خواهد شد.
وی حریم را حق قانونی جمهوری اسلامی دانست 
رودخانه ها«  حریم  »سرتاسری  موضوع  افزود:  و 
همواره از طریق رسانه ها به اطلاع عموم مردم و 
ساکنین محلی رسیده و یک ماه فرصت به افراد 
داده شده تا با در دست داشتن هرگونه اسنادی 
تا  نمایند  مراجعه  منطقه ای  آب  شرکت های  به 

بررسی های لازم به عمل آید .
بستر  و  حریم  اینکه  به  اشاره  با  زمانی  دکتر 
تصریح  گردیده،  تعیین  و  تعریف  قانون  براساس 
کرد: ادارات، شرکت ها و بانک ها و سایر موسسات 
دولتی و غیردولتی قبل از هرگونه اقدامی در بستر 
رودخانه ها، از شرکت های آب منطقه ای استعلام 

لازم را بگیرند.
در ادامه نشست ضمن برگزاری برنامه پرسش و 
خود  دغدغه های  و  ابهامات  بیان  به  اعضا  پاسخ، 
کارشناسی،  بررسی  مطروحه  موارد  و  پرداخته 

گردید.

در بازدید صبحگاهی شهردار 
منطقه یک۱6 پروژه شهری پایش 

شد
شهردار منطقه یک در بازدید صبحگاهی از پروژه 
ترافیکی،  عمرانی،  های  حوزه  در  اجرایی  های 
خدمات شهری و اجتماعی بیش از ۱۶ پروژه را 
رصد و از نظر پیشرفت فیزیکی و سرعت بخشی 

به عملیات های اجرایی مورد پایش قرار داد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه یک، 
سید مهدی صباغ شهردار این منطقه در بازدید 
پروژه های غربی  از  ماه  آذر  ابتدای  صبحگاهی 
و مرکزی منطقه یک که از ساعت ۶ بامداد به 
انجام  اجرایی  مدیران  برخی  و  معاونان  همراه 
شد  ۸ پروژه عمرانی، ۲ پروژه ترافیکی، ۵ پروژه 
رصد  را  اجتماعی  پروژه  یک  و  شهری  خدمات 
در  پروژه  هر  اجرایی  معاونان  و  پیمانکاران  با  و 
و  ریالی  فیزیکی،  پیشرفت  درصد  خصوص 
اقدامات در حال اجرا گفتگو کرد و سرعت بخشی 

آنها را مورد تاکید قرار داد.
صباغ در اولین رصد صبحگاهی از سرای محله 
یک  مساحت  به  و  طبقه   ۵ در  که  فردوس  باغ 
هزار و ۶۵۰ متر مربع زیربنا به ارزش ۵۰ میلیارد 
تومان در حال احداث است بازدید کرد و سپس 
ولیعصر)عج(    تقاطع  در  نوری  های  المان  نصب 
ورودی  از  نقطه   ۶ در  است  قرار  که  وی  پارک 
بررسی  مورد  را  شوند  نصب  یک  منطقه  های 
قرار داد و در ادامه  تجهیز سریعتر کارگاه جهت 
افزایش ظرفیت باربری با تقویت سازه پل چمران   

را خواستار شد.
شهردار منطقه یک همچنین در بازدید از پایانه 
ارم که عملیات مسقف سازی و  تابناک و  های 
توسعه در آنها در حال انجام است گفت: در این 
پایانه ها عملیات ایمن سازی، رنگ آمیزی پایه 
ها و سقف، احداث سرویس بهداشتی و نمازخانه 

در حال اجرا است.
مرکز  ساختمان  از  نیز  اجتماعی  حوزه  در  صباغ 
که  مجموعه  این  تجهیز  و  کرد  دیدن  فراهنگ 
محلی برای آموزش و دورهمی سالمندان است 

را مورد اهمیت دانست.
امامزاده  میدانگاه  از  بازدید  در  مقام مسئول  این 
سرویس  چشمه   ۱۴ احداث  مراحل  )ع(  صالح 
را  است  معلولین  برای  آن  بهداشتی که ۲ مورد 
میدانگاه  این  غربی  ورودی  داد  دستور  و  رصد 
افراد  تا  شود  بسته  موتورسواران  عبور  برای 
پیاده با ایمنی بیشتری تردد کنند.بهسازی کانال 
که  بود  دیگری  پروژه  مقصودبیک(   ( جعفرآباد 
بتن ریزی و کف سازی   ، آرماتوربندی  عملیات 
 ۷۰ پیشرفت  از  و  انجام  حال  در  آن  در  تونل 
درصدی برخوردار است و صباغ بر اطلاع رسانی 
این پروژه ها جهت آگاهی شهروندان از اقدامات 
دهگانه  نواحی  و  محلات  در  شهرداری  اجرایی 
هزار   ۲ اجرای  از  بازدید  است  کرد.گفتنی  تاکید 
و  سربند  راه  پیاده  سنگفرش  مربع  متر   ۵۰۰ و 
جانمایی گلدان های سنگی در این مسیر، آماده 
سازی زمین چمن بوستان روح اله و نورپردازی 
مراحل  نفس،  بوستان  بهداشتی  سرویس  آن، 
احداث مجموعه فرهنگی گلابدره، کانال گلابدره 
و تاکید بر سرعت بخشی اجرای آن، دیوارسازی 
خیابان بوکان و... از دیگر پروژه های بازدید شده 

در این روز بود.

ساختمان جدید بیمارستان حضرت 
ولیعصر)عج( اراک به شبکه گاز 

وصل شد

باحضور  آذرماه  پنجشنبه دومین روز  با روز  همزمان 
استانداری  عمرانی  امور  هماهنگی  معاون  اسدی 
مرکزی ،سرهنگ میرزایی رییس پلیس راهور شهر 
اراک، مدیر عامل شرکت گاز استان مرکزی و جمعی 
از همکاران ، عملیات وصل شبکه گاز و راه اندازی 
ایستگاه هشت هزار متر مکعب در ساعت مجموعه 
انجام  اراک  ولیعصر)عج(  حضرت  بیمارستان  جدید 

شد.
به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان مرکزی، 
مهدی کمال آبادی فراهانی در این خصوص گفت: 
گاز  ایستگاه  اندازی  راه  و  عملیات جهت وصل  این 
۸۰۰۰متر مکعبی مجموعه جدید بیمارستان حضرت 
میلیارد و  بر ۱۳  بالغ  با هزینه ای  اراک  ولیعصر)عج( 

۵۰۰ میلیون ریال اجرا شده است.
وی بیان کرد: عملیات گازرسانی در خیابان مصدق در 
راستای اجرای طرح توسعه بیمارستان ولیعصر )عج( 
اراک با تعامل و همکاری پلیس راهور و عبور عرضی 
از خیابان مصدق در بازه زمانی ۳۶ ساعت به صورت 
خیابان  این  ترافیک  در  خلل  ایجاد  بدون  و  پیوسته 

صورت گرفت.

حلقه چهارم ترافیکی، محور 
فعالیت های رسانه ای شهرداری 

اصفهان در آذرماه

اداره کل  برنامه ریزی  و حوزه  ارتباطات  اداره  رئیس 
از  اصفهان  شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات 
تمرکز فعالیت های رسانه ای این اداره کل بر معرفی 
حلقه چهارم ترافیکی شهر به عنوان بزرگترین پروژه 
راهسازی کلانشهر اصفهان در آذرماه امسال خبر داد.

شهرداری  ای  رسانه  ارتباطات  اداره  گزارش  به 
اصفهان، محمدحسن مردانی با اعلام این خبر گفت: 
حلقه چهارم حفاظتی به طول ۷۸ کیلومتر، مشتمل 
و  بوده  بزرگ  پل  و  غیرهمسطح  تقاطع   چندین  بر 
پیشرفت  برای  توجهی  قابل  عمرانی  فعالیت های 
که ضرورت  است  انجام  درحال  ابرپروژه  این  سریع 

دارد به شهروندان معرفی شود.
او افزود: در گام نخست، مختصات کلی حلقه چهارم 
آن  تاثیرات  پروژه،  مساحت  و  طول  شامل  حفاظتی 
ترافیک و آلاینده های هوا  در تسهیل تردد، کاهش 
مورد توجه قرار گرفته که برای انجام آن، ابزارهای 
نشست  برگزاری  محیطی،  تبلیغات  نظیر  متعددی 
همچون  چندرسانه ای  تولیدات  بازدید،  تور  خبری، 
تلویزیونی،  و  رادیویی  برنامه های  گرافیک،  موشن 
تولید محتوا بر بستر فضای مجازی و... تدارک دیده 
شده است.رئیس اداره ارتباطات و حوزه برنامه ریزی 
شهرداری  بین الملل  امور  و  ارتباطات  کل  اداره 
حرکت  هندسه  با  مطابق  اینکه  بیان  با  اصفهان 
از  یکی  روزه   ۱۵ زمانی  بازه  هر  در  کل،  اداره  این 
محورهای مهم فعالیت مدیریت شهری به شهروندان 
پیوست کامل  معرفی می شود، تصریح کرد: طراحی 
رسانه ای  ابزارهای  تمامی  از  بهره گیری  و  رسانه ای 
و  مکتوب  تولیدات  شهری،  رویداد  خبر،  شامل 
می شود  موجب  آنها  گسترده  توزیع  و  چندرسانه ای 
و  یافته  افزایش  رسانه ای  فعالیت های  تاثیر  شعاع 
از این پیام ها قرار  شهروندان، حداقل مخاطبِ یکی 
گرفته و مفهوم مورد نظر را دریافت کنند.او همدلی و 
هم افزایی میان رسانه های مختلف را مهمترین شرط 
ارتقای  و  به مردم  در اطلاع رسانی مطلوب  موفقیت 
و  برشمرد  انجام  اقدامات درحال  از  رضایت عمومی 
خاطرنشان کرد: در مقابله با انبوه رسانه های معاند و 
اشاعه دهنده یاس و ناامیدی، ضرورت دارد اقدامات 
مهم و اثربخش عمرانی، فرهنگی و خدماتی که رفاه 
ارتقای  و  بهبود  به  و  بخشیده  افزایش  را  اجتماعی 
رسانه های  طریق  از  می رساند  یاری  شهری  زندگی 
متعهد، واقع بین و اثربخش به سمع و نظر شهروندان 

برسد.

درگیری مسلحانه در شیراز 

با  پلیس  مسلحانه  درگیری  از  فارس  پلیس  رئیس   
این  در  گفت:  و  داد  خبر  شیراز  در  سارق  نفر  یک 
درگیری سارق که قصد متواری شدن داشت و یک 

شهروند، مجروح می شوند.
سردار رهام بخش حبیبی در گفت وگو با خبرنگاران 
با اعلام این خبر گفت: در چهار راه زند شیراز یک 
که  است  بوده  تردد  حال  در   ۴۰۵ خودرو  با  سارق 
او  به  و  می شوند  مظنون  وی  به  انتظامی  مأموران 
دستور ایست می دهند اما وی اقدام به فرار می کند.

وی افزود: این فرار سارق منجر به درگیری متقابل 
سارق  میان  این  در  که  می شود  انتظامی   مأموران 
متأسفانه  هم  شهروند  نفر  یک  و  می شود  مجروح 
سارق  هم  یعنی  مجروح  دو  هر  و  می شود  مجروح 
هم شهروند برای مداوا به مراکز درمانی انتقال داده 
شده اند.فرمانده انتظامی فارس در پاسخ به اینکه آیا 
این درگیری کشته هم داشته است، گفت: فعلًا خیر 
اما وضعیت سارق وخیم است ولی وضعیت شهروند 
ترافیک  وضعیت  خصوص  در  است.حبیبی  مساعد 
در  آرامش  و  امنیت  نیز گفت: هم اکنون  زند  خیابان 
و  است  برقرار  زند  راه  چهار  منطقه  و  شهر  سطح 

ترافیک هم روان شده است.

 رعنا نیکرفتار
خبرنگار جهان اقتصاد 

سیما نیکرفتار 
خبرنگار جهان اقتصاد 

سید محسن موسوی 
خبرنگار جهان اقتصاد 

سید محسن موسوی
خبرنگار جهان اقتصاد 

زینت هلیلی
خبرنگار جهان اقتصاد 

قاسم توانایی
خبرنگار جهان اقتصاد 

گردشگری  و  زائرین  امور  هماهنگی  معاون 
استانداری فارس با بیان اینکه در بازارهای هدف 
جدیدی  بازاریابی  فارس  سلامت  گردشگری 
شکل گرفته که از جمله آن می توان به جنوب 
عراق اشاره کرد، گفت: انجمن حرفه ای سلامت 
با ۸۵ دفتر خدمات مسافرتی و جهانگردی دارای 
مجوز بند ب شکل گرفت و به دنبال دفاتر جدید 

در عراق و آوراسیا هستیم. 
محمد فرخ زاده ، در نشست خبری با خبرنگاران 
در شیراز با اشاره به گردشگری سلامت و افق های 
پیش روی این حوزه، گفت: در سطح کشور نیز ۵ 
وزارتخانه بهداشت، کشور، امور خارجه، اطلاعات 
و گردشگری درگیر گردشگری سلامت هستند 
که هرکدام مسائلی را مطرح می کنند، بنابراین 
از سال گذشته شورای سلامت در استان فارس 
شکل گرفت تا همه اعضای مرتبط  با گردشگری 
سلامت در آن حضور پیدا کنند که با عارضه یابی 
و آسیب شناسی انجام شده با چند موضوع جدی 
آن ها  از  یکی  و  شدیم  مواجه  فارس  استان  در 

موضوع مترجمان بود.

گردشگری  و  زائرین  امور  هماهنگی  معاون 
به  تسهیل گرانه  نگاه  با  افزود:  فارس  استانداری 
مسائل مترجمان ورود کرد که پس از شناسایی 
و  استان  در  فعال  مترجمان  نفر   ۶00 از  بیش 

که  دادیم  تشکیل  پرونده  آن ها  برای  مصاحبه 
صادر  مترجمان  برای  ویژه  کارت  تاکنون ۳00 
فارس  استاندار  امضای  با  گذشته  هفته  و  شد 
ابلاغیه به بیمارستان های مجاز پذیرش گردشگر 

سلامت خارجی ارسال شد.
با بیان این که مترجمان آموزش های لازم  وی 
گرفتند،  فرا  را  سلامت  گردشگری  حوزه  در 
مقوله  درگیر  که  کسانی  معتقدیم  کرد:  تاکید 
نظیر  موضوعاتی  با  باید  می شوند  سلامت 
روادیدها، بیمارستان ها و پروتکل های بهداشتی، 
امنیتی و ... مسلط شوند. اختلاف دیرینه ای بین 
وزارت بهداشت و میراث از گذشته وجود داشت 
و با یکدیگر در تناقض بودند اما در استان فارس 
در  سازمان  دو  هر  امضای  بار  نخستین  برای 

کارت های صادره درج شد.
گردشگر  پذیرش  مجوز  فارس  ۲0بیمارستان 

سلامت خارجی را دارند 
اینکه در شورای سلامت در  با تصریح  فرخ زاده 
بازارهای جدید کارهای خوبی انجام گرفته است، 
گفت: ۳ هفته گذشته اولین همایش استان های 
جنوبی و جنوب شرق در شیراز برگزار شد و تمام 
روسای بیمارستان های استان و جنوب کشور را 
بیمارستان    ۹ فارس  استان  در  آوردیم.  گردهم 
استاندارد دارای مجوز پذیرش گردشگر سلامت 
خارجی وجود داشت اما امروز به ۲0 بیمارستان، 
درمانگاه و کلینیک ارتقا داده شده و فارس جزو 

سه استان اول کشور است.

معاون استاندار خبر داد:

هدف گذاری جدید در گردشگری سلامت فارس

توریست های ژاپنی در منطقه آزاد ارس

نگاهی به مدل اقتصاد چرخشی و اجرای آن در شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر؛

یک رویکرد دو سربرد

طرح انصار فرماندهی سپاه عاشورا در جلوگیری از محرومیت جوانان 

اجرای مرحله سوم گشت مشترک طرح نظارتی بر مجتمع های خدمات رفاهی

معاون وزیر جهاد کشاورزی خبر داد

زراعت چوب در بیش از ۱۱۵ هزار هکتار اراضی کشور تاکنون

در  خارجـی  گردشـگران  ادامـه ی حضـور  در 
منطقـه، توریسـت های ژاپنـی نیـز بـا حضـور 
در ارس از جاذبه هـای طبیعـی و گردشـگری 

منطقـه دیـدن کردنـد.

در  ژاپنـی  توریسـت های  سـفر  راهنمـای 
تشـریح  در  سـازمان  رسـانه  بـا  گفت وگـو 
علـت حضـور ایـن گردشـگران در ارس گفت: 
و  تاریخـی  آثـار  بـه  ژاپنـی  توریسـت های 
اماکـن  از  بازدیـد  و  علاقه مندنـد  باسـتانی 
ثبـت جهانـی در اولویـت آن هاسـت و به جهت 

کلیسـای  ارس،  ژئوپـارک  جهانـی  ثبـت 
خواجه نظـر  کاروانسـرای  و  سنت اسـتپانوس 
آنـان مشـتاق حضـور در ایـن منطقـه بودنـد.

وی افـزود: جنگل هـای ارسـباران و رود ارس 
جـزو جاذبه هـای طبیعـی بکر و دیدنی اسـت 
کـه مـورد توجه ایـن توریسـت ها قـرار گرفت 

و بـه اذعـان خودشـان ایـران جـزو بهتریـن 
کشـورهایی اسـت که تا بـه امروز به آن سـفر 

کرده انـد.
گفتنـی اسـت منطقـه آزاد ارس در ماه هـای 
از  متعـددی  گردشـگران  میزبـان  اخیـر 
اسـت. بـوده  آسـیایی  و  اروپایـی  کشـورهای 

رئیس تحقیق و توسعه شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر با اشاره به 
اهمیت و  نقش اقتصاد چرخشی به عنوان یکی از محورهای مهم برنامه های 
اقتصادی جهان گفت: در شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر سند اقتصا د 
چرخشی تدوین شده است که در ابتدا محصولات جانبی در کارخانجات و 
واحدهای مختلف شناسایی و نقشه راه برای بازیافت آن ها ارائه شده است.

 دکتر رضا بهاالدینی ادامه داد: به طور مثال در این شرکت به منظور 
بازیافت محصولات جانبی ابتدا با مطالعه در حوزه بازیافت ریزدانه گندله 
و لجن آهن اسفنجی که از جمله محصولات جانبی کارخانجات احیا 
هستند، فاز مطالعاتی آغاز شد و تولید نمونه از محصولات جانبی در 
مقیاس آزمایشگاهی انجام گرفت. پس از اخذ نتایج مطلوب از بررسی 
نمونه ها در آزمایشگاه های مرجع، فاز بعدی در مقیاس پایلوت احداث 

گردید.

فاز  نتایج  بودن  آمیز  موفقیت  به  باتوجه  داشت:  اذعان  بهاالدینی  دکتر 
پایلوت، خط صنعتی این طرح در حال احداث است که توانایی تبدیل این 

محصولات جانبی را به محصول با ارزش افزوده در مقیاس صنعتی دارد.
وی تأکید کرد: با بهره برداری از این طرح علاوه بر اشتغال زایی و سودآوری 
قابل توجه، از صادرات این محصولات جانبی با قیمت پایین جلوگیری 

می شود و همچنین مشکلات زیست محیطی آنها نیز رفع می گردد.
رئیس تحقیق و توسعه شرکت توسعه آهن اظهار امیدواری کرد امید است 
با توسعه سند اقتصاد چرخشی در شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر، 
این   فرآیندهای  و  امور  تمامی  در  اقتصاد چرخشی  و چهارچوب  اصول 
اقتصادی،  از دست آوردهای  بتواند  این مجموعه  تا  شرکت جاری شود، 
محیط زیستی و حفظ منابع، استفاده لازم را ببرد و به عنوان اولین مجموعه 

صنعتی پایدار در کشور شناخته شود.

دبیر مهارت آموزی کارکنان وظیفه مهارت آموزی 
سپاه آذربایجان شرقی اعلام داشت : آمادگی داریم 
با اجرای طرح انصار سربازانی که ۸ سال از زمان 
خدمت سربازی آنان گذشته است را که حاضر بر 

خدمت در سپاه استان باشند مورد پذیرش قرار 
داده و بدین ترتیب محرومیت آنان از زمان غیبت 

سربازیشان را برطرف سازیم.
سردار محمد مددی دبیر مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه سپاه آذربایجان شرقی اعلام داشت: برنامه  
مهارت آموزی سربازان سپاه استان هم اکنون در 

4 مرحله در حال انجام است.
مرحله اول به صورت شهرستانی در آبانماه برگزار 
شده ، مرحله دوم آن به صورت استانی در آذر ماه 
سالجاری ، مرحله سوم به صورت قرارگاهی در 
دیماه و مرحله پایانی آن به صورت کشوری در 

بهمن ماه سالجاری اجرا خواهد شد.

سردار مددی افزود: ،هدف این برنامه این است که 
فرهنگ مهارت آموزی در بین کارکنان سرباز سپاه 
را ترویج نموده و افزایش انگیزه کسب مهارت در 
۱۵ رشته مسابقات را برای جوانان بوجود بیاوریم 
وی گفت : مرحله شهرستانی این طرح با حضور 

۱۵0 نفر برگزار شده است.

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  اداره  رئیس 
مرحله  گفت:  زرندیه  شهرستان  صنایع دستی 
و  نمازخانه ها  بازدید  مشترک  گشت  سوم 
خدمات   مجتمع های  بهداشتی  سرویس های 
محورهای  بین راهی  واحدهای  و  رفاهی 
مواصلاتی آغاز شد.به گزارش روابط عمومی اداره 

کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
استان مرکزی، زهرا رنجبر روز ۶ آذر ۱40۲ با 
اعلام این خبر افزود: اجرای مرحله سوم گشت 
مشترک با حضور نمایندگان ادارات استانداری 
مرکزی، راهداری، حمل و نقل جاده ای، شبکه 
فرهنگی  میراث  اداره کل  و  درمان  و  بهداشت 
واحدهای  و  رفاهی  خدمات  مجتمع های  از 
انجام  پذیرایی و بین راهی به صورت تخصصی 

شد. 

و  گردشگری  میراث فرهنگی،  اداره  رئیس 
به  اشاره  با  زرندیه  شهرستان  صنایع دستی 
شیوه نامه های  رعایت  بازرسی ها  این  در  اینکه 
با  خدمات  ارائه  نرخ نامه،  داشتن  بهداشتی، 
کیفیت مناسب از مواردی است که مد نظر قرار 
میگیرد افزود: بازدید روز گذشته که در محور 
 4 از  شد  انجام  بالعکس  و  ساوه-تهران  اتوبان 
مجتمع خدمات رفاهی بازدید به عمل آمد که 
۲ واحد تشویق، به یک واحد تذکر شفاهی داده 

شد و یک واحد در حال بازسازی سرویس های 
به  کاری  وجدان  رنجبر گفت:  است.  بهداشتی 
منظور ارائه خدمات بهتر به مسافران از مسائلی 
به  خدمات  دهنده  ارائه  افراد  تمام  که  است 

مسافران باید به آن توجه داشته باشند.
کمیت  و  کیفیت  بر  نظارت  کرد:  اضافه  او 
و  مسافران  به  مناسب  سرویس  ارایه  خدمات، 
کنترل رعایت بهداشت در مجتمع های خدمات 
رفاهی توسط کارشناسان استان انجام می شود.

ایسنا/خوزستان معاون وزیر جهاد کشاورزی از انجام زراعت چوب 
در حدود ۱۱۵ تا ۱۲0 هزار هکتار عرصه در کشور تاکنون خبر 
داد.عباسعلی نوبخت در همایش ملی زراعت چوب که امروز )۸ 
خوزستان  طبیعی  منابع  و  کشاورزی  علوم  دانشگاه  در  آذرماه( 
توسط  انجام شده  بررسی های  اساس  بر  کرد:  اظهار  برگزار شد، 
سنوات  از  کشور  کل  در  آبخیزداری،  و  طبیعی  منابع  سازمان 
تا به حال حدود ۱۱۵ تا ۱۲0 هزار هکتار عرصه داریم  گذشته 
وی  ایسنا،  گزارش  است.به  شده  انجام  چوب  زراعت  آن  در  که 
افزود: با توجه به دستور اجرای طرح کاشت مردمی یک میلیارد 
اسفندماه   ۱۵ که  آنجا  از  و  گذشته  سال  شهریورماه  از  درخت 
سال گذشته نیز مقام معظم رهبری فرمودند هر ایرانی باید سه 
درخت بکارد؛ وزارت جهاد کشاورزی توانسته است ۲4۸ میلیون 
و ۶00 هزار اصله نهال تولید کند که جای تقدیر دو تشکر دارد. 
در این راستا، مردم و به ویژه بانوان در برخی مناطق به صورت 
نهالستان  به  تبدیل  را  روستایی  خانه  هر  توانسته اند  خودجوش 

کنند.معاون وزیر جهاد کشاورزی گفت: در طرح مردمی کاشت 
یک میلیارد درخت، اهداف مختلفی دنبال می شود از جمله احیا 
و غنی سازی عرصه ها و افزایش سرانه فضای سبز و زراعت چوب.
وی با اشاره به برگزاری همایش ملی زراعت چوب عنوان کرد: بر 
اساس مطالعاتی که از قبل انجام شده است، استان خوزستان در 
و  دارد  مستعدی  بسیار  عرصه های  و  دارد  این خصوص ظرفیت 
دانشگاه کشاورزی خوزستان، صنایع، استانداری و منابع طبیعی 
استان خوزستان در این خصوص بسیار خوب کار کرده اند.نوبخت 
ادامه داد: سهم استان خوزستان حدود ۲۵ تا ۲۶ میلیون اصله 
نهال است که باید در مدت چهار سال تولید کند. همچنین یک 
هزار و ۵00 هکتار عرصه برای زراعت چوب در خوزستان در نظر 
گرفته است.وی گفت: در سطح ملی با وزارت آموزش و پرورش 
تفاهم نامه داریم و روز شنبه، آغاز رسمی طرح کاشت نهال است 
یکی  در  کشاورزی  جهاد  و  پرورش  و  آموزش  وزیر  حضور  با  و 
طرح  این  در  کرد.  خواهد  کار  به  آغاز  تهران  استان  مدارس  از 

دانش آموزان تشویق می شوند و مدارسی که ظرفیت تولید نهال 
دارند به نهالستان تبدیل می شوند. دانش آموزان، تشکیل دهندگان 
منابع  سازمان  هستند.رئیس  آینده  در  قوا  تمام  و  دولت  هیات 
کرد:  عنوان  دانشجویان  به  خطاب  کشور  آبخیزداری  و  طبیعی 
اگر خودباوری داشته باشید، مسائل کارشناسی را در تمام مراحل 
زندگی سرلوحه قرار دهید با یاری  خدا می توانید ایران را بهتر 
از ما بسازید.وی با اشاره به شرایط اراضی و طبیعت کشور افزود: 
 ۱۲۵ میزان،  این  از  اما  است  هکتار  میلیون   ۱۶۵ دارای  ایران 
میلیون هکتار در قلمرو  فرسایش آبی و حدود ۳0 میلیون هکتار 
نیز در قلمرو فرسایش بادی قرار دارد. همچنین ۱۱ اقلیم از ۱۳ 
دنیا و پنج منطقه رویشی و بیش از ۸ هزار و 400 گونه گیاهی 
دنیا،  نقطه  گرم ترین  دارند.  دارویی  بیشترشان خواص  که  داریم 
بزرگترین تپه ماسه ای دنیا و کوچکترین و بزرگترین پستاندار دنیا 
نیز در ایران وجود دارد. از نظر سازندهای زمین شناسی هم نقاطی 
داریم که در تمام جهان شاید یک یا دو نقطه مشابه داشته باشد.
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تجربه اجرای یک کمدی حلال خور
بازیگر نمایش »دشمن خدا« گفت: سررشته  تهیه کننده و 
چندانی در کار تهیه کنندگی ندارم و فکر می کنم بیشتر مادر 

خرج هستم.
علی غریب در گفتگو با ایسنا تاکید کرد که گروه اجرایی 
نمایش »دشمن خدا« در تلاش هستند تا بار دیگر این نمایش 

را روی صحنه ببرند.
و  دانست  تئاتر  حامیان  مهمترین  را  مردم  همچنین  او 
افزود: تئاتر به جز حال خوبی که به مخاطب می دهد، در 

فرهنگ سازی نیز نقش بسزایی دارد.
به تازگی اجرای نمایش »دشمن خدا« به کارگردانی مجید 
این  پایان رسیده است.  به  لوشاتو  نوفل  عراقی در عمارت 
نمایش با وجود اجرای محدود خود با استقبال تماشاگران رو 
به رو شد اما به دلیل اجرای نمایشی دیگر در سالن، امکان 

ادامه اجرای آن وجود نداشت.
هفته گذشته با مجید عراقی، کارگردان و یکی از بازیگران این 
نمایش گفتگویی داشتیم و آنچه پیش رو دارید، گفتگو با علی 
غریب است که ضمن ایفای نقش در این نمایش، مسئولیت 

تهیه کنندگی آن را نیز عهده دار است.
او در کنار تئاتر در پورژه های تصویری و استنداپ کمدی نیز 
فعال است اما در این نمایش تلاش گروه اجرایی بر این بوده 

که »دشمن خدا« به سمت کمدی صرف، میل نکند.
شرایط  در  تئاتر  تهیه کنندگی  تجربه  درباره  آغاز  در  غریب 
اقتصادی فعلی گفت: از همان زمانی که کار هنری را آغاز 
کردم، یاد گرفتم در هر گروهی که هستم، از کسی انتظار 
نداشته باشیم و همیشه خودمان از خودمان حمایت کنیم. 
مسلما شرایط اقتصادی برای همه سخت است ولی از آنجا 
که تئاتر را دوست دارم، تصمیم گرفتیم با مجید عراقی این 
کار را انجام بدهیم و او کارگردانی کار را بر عهده بگیرد و 
من تهیه کنندگی را. من سواد تهیه کنندگی تئاتر را ندارم و 
صرفا بحث تامین هزینه ها بوده و اینکه بتوانیم روی پای 
خود بایستیم وگرنه به تهیه کنندگان سختکوش تئاتر جسارت 
نمی کنم.او در پاسخ به اینکه گروه های جوان و مستقل چقدر 
می توانند با این شیوه به فعالیت خود ادامه بدهند، توضیح 
داد: قطعا سخت است ولی این سختی نه تنها برای ما بلکه 
برای همه گروه ها وجود دارد چه در حوزه تئاتر و چه در تمام 
حوزه هایی که جوان ها کار می کنند.غریب تاکید کرد: واقعیت 
این است که من تهیه کننده نیستم و شاید مادرخرج باشم و 
پولی هم که وسط گذاشته ایم، پول پیش خانه  من و مجید 
است که از صاحبخانه گرفته ایم و به جای آن مبلغ اجاره را 
بالا برده ایم. چون من در کنار تئاتر و فیلم و سریال، استنداپ 
کمدی هم کار می کنم، درآمدی را که از آن کار به دست 
می آورم، برای این تئاتر گذاشتم و اصلا هم نگاه مالی نداشتیم 
زیرا می دانیم برای بازدهی مالی از راه تئاتر باید زمانی طولانی 
و شرایطی سخت را سپری کرد ولی ما صرفا دوست داشتیم 
تئاتری را که دغدغه مان بوده، روی صحنه بیاوریم تا تلاش 
بچه هایی که برای این کار زحمت کشیده اند، دیده شود.او 
ادامه داد: دغدغه اصلی ما خود تئاتر است و بحث مالی نداریم. 
البته درآمدزایی برای جوانان خیلی سخت شده است. با این 
همه تلاش می کنیم تا جای ممکن ادامه بدهیم. خوشحال 
می شویم اگر مورد حمایت تهیه کننده ای قرار بگیریم ولی 
منتظر هم نمی مانیم تا کسی برای حمایت از ما پیدا بشود 
بلکه تا جایی که بتوانیم با نیروی کار و توان خودمان ادامه 
می دهیم.غریب که سال هاست استنداپ کمدی کار می کند، 
درباره ریسکی که حضور او به عنوان یک کمدین در این 
نمایش ایجاد می کرد با توجه به اینکه خواسته گروه اجرایی، 
اجرای یک کمدی صِرف نبوده است، توضیح داد: کمدی 
برای من خیلی ارزشمند است؛ ارزشمندتر از هر ژانری دیگری. 
چندین سال است که کار من استنداپ است و اواخر هم در 
مسابقه »خندوانه« شرکت کردم ولی چون موقعیت های این 
نمایش کاملا جدی است و به سمت گروتسک میل می کند، 
این تاکید را داریم که اسم کار را کمدی نگذاریم تا برای 

کسانی که نمایش را ندیده اند، برداشت اشتباهی رخ ندهد.

نخستین روزنامه اقتصادی ایران تأسیس: ۱37۰

اجتماعی

تلویزیون

در حالی که ساخت فیلم دوم »گلادیاتور« به دلیل اعتصاب انجمن 
سرگرفته  از  آن  تولید  آینده  هفته  از  بود،  شده  متوقف  بازیگران 

می شود.
دنباله  فیلمبرداری  ورایتی،  از  نقل  به  مهر  خبرگزاری  گزارش  به 
از 4 دسامبر )۱۳ آذر( در مالت از سر گرفته خواهد  »گلادیاتور« 

شد.
در  بازیگران  اعتصاب  با  تاریخی  حماسی  فیلم  این  فیلمبرداری 
بر  مبنی  نوامبر   ۸ اعلامیه  انتشار  از  پس  اما  شد،  متوقف  تیرماه 
بر سر قرارداد جدید  اتحاد تهیه کنندگان  با  بازیگران  انجمن  اینکه 
مجدد  تولید  به  شروع  استودیوها  رسیده اند،  تواقف  به  ساله  سه 
طول  به  روز   ۱۱۸ بازیگران  اعتصاب  کردند.  مهم  فیلم  چندین 
اولین بار  انجامید و پس از آن به پایان رسید که استودیوها برای 
در  مصنوعی  هوش  از  استفاده  چگونگی  سر  بر  بازیگران  انجمن  با 
پیدا  دست  واحد  نتیجه  یک  به  تلویزیونی  و  سینمایی  برنامه های 

کردند و افزایش دستمزد هم تایید شد.
دنباله »گلادیاتور« با بازی پل مسکال که بازیگر اصلی »افترسان« 
بازیگر »آخرین ما«  نامزد اسکار است، و همچنین پدرو پاسکال  و 
و دنزل واشینگتن ساخته می شود. کانی نیلسن و درک ژاکوبی که 
در فیلم اصلی سال ۲000 حضور داشتند هم دوباره در نقش خود 
ظاهر می شوند، اما راسل کرو که شخصیت اصلی »گلادیاتور« بود، 
می میرد.  فیلم  آن  در  او  زیرا شخصیت  ندارد،  فیلم حضور  این  در 

فیلم اول برنده اسکار بهترین فیلم شد.
سینماها  در  پیش  هفته  از  اسکات  فیلم  جدیدترین  »ناپلئون« 
اکران شد. اسکات در مصاحبه ای با نیویورکر درباره اکران آن فیلم، 
را ویرایش کرده است   »۲ فیلم »گلادیاتور  از  گفت که ۹0 دقیقه 
دسته ای  با  قهرمان  آن  در  که  دربرمی گیرد  را  سکانسی  ظاهراً  که 
این سکانس پس  ایده  اسکات گفت که  مبارزه می کند.  بابون ها  از 
آفریقای  در  گردشگران  به  بابون ها  حمله  از  ویدیویی  تماشای  از 
جنوبی به ذهن او رسید. اسکات افزود: بابون ها گوشتخوار هستند. 
اما  نه!  آویزان شوی؟  از سقف  پای چپت  با  ۲ ساعت  آیا می توانی 

بابون می تواند. یک 
توزیع  جهانی  سطح  در  را  »گلادیاتور«  دنباله  پیکچرز  پارامونت 
می کند. این فیلم ۲۲ نوامبر ۲0۲4 )۲ آذر ۱40۳( راهی سینماها 

می شود.

ــن  ــش ای ــد« از پخ ــت کویی ــد »بیس ــریال جدی ــده س تهیه کنن
ــر داد.  ــه زودی از شــبکه ســه ســیما خب ــی ب ــه تلویزیون مجموع
»بیســت کوییــد« ســریالی بــا فضایــی شــیرین امــا تلطیــف شــده 

کرونــا را تاریخ نــگاری می کنــد.
ــیما،  ــانی س ــگاه اطلاع رس ــل از پای ــه نق ــنا ب ــزارش ایس ــه گ ب
ســریال »بیســت کوییــد« در حالــی تصویربــرداری اش در مشــهد 
ــه زودی از  ــت ب ــرار اس ــه ق ــه دارد ک ــهر ادام ــن ش ــه ای و حوم

ــرود. ــن ب ــیما روی آنت ــه س ــبکه س ش
ابوالفضــل حاجتمنــد، تهیــه کننــده ایــن ســریال گفــت: »بیســت 
ــه  ــل« ب ــل دوم »رحی ــش فص ــس از پخ ــت پ ــرار اس ــد« ق کویی
آنتــن شــبکه ســه ســیما برســد. خوشــبختانه ســریال بــا کیفیــتِ 
ــل مراحــل  ــلاش عوام ــران و ت ــی خــوب بازیگ مناســب، هنرنمای
ــرداری اش  ــده تصویرب ــای باقیمان ــا روزه ــان ب ــد را توأم پس تولی

ــد. ــی می کن ط
ــا یــک مــاه دیگــر  وی اعــلام کــرد: ایــن ســریال ۳0 قســمتی ت
ــمی،  ــل هاش ــی عام ــت. عل ــد داش ــه خواه ــرداری اش ادام فیلمب
جــواد ســلطانی، محمــد دلگشــا، حســن زارعــی، بهــار نوحیــان، 
ــرزاد  ــی، ف ــر مظلوم ــوند، میرطاه ــا ترکاش ــی، ازیت ــرام نورای علی
علــی  مقــدس،  فاطمــه  نــژاد،  خلیــل  حســام  جمشــیدی، 
ذکریایــی، فهیمــه مؤمنــی، بهــار داورزنــی، ابتســام بغلانــی، صفــر 
کشــکولی، اســدالله یکتــا، یاســر حمــزه و  پانتــه آ کــی قبــادی در 

ــد. ــای نقــش مــی کنن ــن ســریال ایف ای
ــت  ــا محوری ــریال ب ــن س ــرد: ای ــد ک ــن تأکی ــد همچنی حاجتمن
ــز را  ــا همه چی ــده ام ــاخته ش ــا س ــات دوران کرون ــع و اتفاق وقای
ــد. داوطلــب شــدن  ــب روایت هــای شــیرین مطــرح می کن در قال
ــر  ــه تصوی ــان ب ــه کادر درم ــک ب ــرای کم ــردم را ب ــده ای از م ع
می کشــد امــا در میــان ایــن افــراد، شــخصی اســت کــه انگیــزه 
ــای  ــبختانه فض ــریال خوش ــرق دارد. س ــران ف ــا دیگ ــورش ب حض
ــگاری  ــا را تاریخ ن ــف شــده فضــای کرون ــا تلطی شــیرینی دارد ام
آن  از  می شــود،  شــروع  کرونــا  قبــل  از  ســریال  می کنــد. 
ــد بچــه مســجدی ها و  ــدان آمدن ــه می ــه ب گروه هــای جهــادی ک
گروه هایــی کــه در روســتاها فعالیــت کردنــد. ســریال بــه تزریــق 
ــی را  ــای مهم ــیرینی حرف ه ــان ش ــا زب ــد و ب ــن می رس واکس
ایــن  از دیگــر عوامــل  ایســنا،  مطــرح می کند.بــه گــزارش 
ــد  ــردان(، حمی ــد )کارگ ــادی حاجتمن ــه ه ــوان ب ــریال می ت س
ــی  ــث حاذق ــر(، حدی ــی )تدوینگ ــی گوران ــر )نویســنده(، عل برزگ
ــی  ــد صمیم ــن و احم ــی زری ــر جاودان ــزی(، امی ــر برنامه ری )مدی
)دســتیار اول کارگــردان(، مرضیــه تبیجی)منشــی صحنــه(، 
ســبحانی  یوســف  تولیــد(،  )مدیــر  غفرانــی  محمدحســین 
ــاس(،  ــه و لب ــی ســنگین )طــراح صحن ــرداری(، عل ــر فیلمب )مدی
ــین  ــرداری(، محمدحس ــر صداب ــتانی )مدی ــی بجس ــن طیب محس
ــری  ــژه بص ــای وی ــوه ه ــب صدا(،جل ــی و ترکی ابراهیمی)طراح
)حســن پیلــه ور( مجتبــی علــی دوســت )عــکاس( و امیــر ترابــی 

ــرد. ــاره ک ــرداز( اش ــراح چهره پ )ط

 تولید »گلادیاتور ۲«
 از هفته آینده از سر گرفته می شود

 »بیست کویید«
 سریال جدید شبکه سه شد

     آگهی دعوت به مجمع عمومی فوق العاده   )نوبت دوم (

شرکت خدماتی شهرک صنعتی رنگسازان شهرضا)سهامی خاص(

شماره ثبت۱50۳                 شناسه ملی۱400۳25۳5۶۱

آگهی دعوت به مجمع عمومی عادی سالیانه  )نوبت دوم(

شرکت خدماتی شهرک صنعتی رنگسازان شهرضا)سهامی خاص(

   شماره ثبت۱50۳                 شناسه ملی۱400۳25۳5۶۱

اصلاحیه آگهی مزایده عمومی سازمان 

همیاری شهرداری های استان اصفهان

 سازمان همیاری شهرداری های استان اصفهان

    هیئت مدیره شرکت خدماتی
 شهرک صنعتی رنگسازان شهرضا)رازی(

 هیئت مدیره شرکت خدماتی شهرک صنعتی 
رنگسازان شهرضا)رازی(

 پیرو آگهی چاپ شده شرایط فروش مربوط به مزایده 

آپارتمان  واحد  یک   ۱402/۸/27 مورخ   ۶۹۶7 شماره  

مجتمع   – جنت  باغ  کوچه  ابوذر-  خیابان  در  واقع 

پاسارگاد - پلاک 22  - طبقه ششم جنوب شرقی

اولویت فروش با شرایط نقدی می باشد .

مجمع  رسمیت  جهت  لازم  حدنصاب  کسب  عدم  به  باعنایت 

عمومی فوق العاده )نوبت اول(مورخ۱402/0۹/0۸بدینوسیله ازکلیه 

شهرضا  رنگسازان  صنعتی  شهرک  خدماتی  شرکت  سهامداران 

دعوت به عمل می آید تادرجلسه مجمع عمومی فوق العاده)نوبت  

دوم (شرکت که درروز دوشنبه مورخ ۱402/0۹/20ساعت ۱۱صبح 

به  نشانی شهرک صنعتی رنگسازان )رازی(خیابان یازدهم طبقه 

فوقانی واحدخدمات ایمنی وآتشنشانی به کدپستی۸۶۳۹۱۱۱۳5۱ 

تشکیل میگردد حضور بهم رسانید.ضمنا همراه داشتن اصل کارت 

ملی و مدارک مثبت نمایندگی در روز مجمع الزامی میباشد.

دستورجلسه

۱-تصویب اساسنامه جدید شرکت خدماتی

2-سایرمواردی که در صلاحیت مجمع عمومی فوق العاده  میباشد.

باعنایت به عدم کسب حدنصاب لازم جهت رسمیت مجمع عمومی 
سهامداران  ازکلیه  اول(مورخ۱402/0۸/24بدینوسیله  عادی)نوبت 
به  دعوت  شهرضا  رنگسازان  صنعتی  شهرک  خدماتی  شرکت 
)نوبت  سالیانه  عادی  عمومی  مجمع  جلسه  در  تا  آید  می  عمل 
دوم( شرکت که در روز دوشنبه  مورخ ۱402/0۹/20ساعت ۹صبح 
به  نشانی شهرک صنعتی رنگسازان )رازی(خیابان یازدهم طبقه 
فوقانی واحدخدمات ایمنی وآتشنشانی به کدپستی۸۶۳۹۱۱۱۳5۱ 

تشکیل میگردد حضور بهم رسانید.
دستورجلسه

۱-ارائه گزارش عملکرد هیئت مدیره شرکت
پیشنهادی  بودجه   سال۱402و  اصلاحی  بودجه  2-تصویب 

سال۱40۳
۳-تعیین نرخ قدرالسهم هزینه های مشترک )شارژ(وسایرخدمات 

اصلاحی۱402وپیشنهادی۱40۳
4-انتخاب اعضای هیئت مدیره شرکت 

5 -سایرمواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی میباشد.

آگهی مناقصه عمومی

شرکت فرآورده های گیاهی اکسیر سبز سربیشه

شرکت فرآورده های گیاهی اکســیر سبز سربیشه در نظر دارد موضوع خرید سرور 
Gen۱0 )با مشــخصات فنی جدول زیر( را از طریق برگــزاری مناقصه عمومی به 

شرکت های واجد شرایط و مجرب واگذار نماید.
الف: شرایط واگذاری موضوع مناقصه

-کلیه اشخاص حقوقی که موضوع اساسنامه آنها با موضوع مناقصه مرتبط باشد.
-کلیه واجدین شــرایطی که امکان ارائه گواهی معتبــر احراز صلاحیت پیمانکاری 
مربوط به رشــته ارتباطات و فناوری اطلاعات یا گواهــی معتبر رتبه بندی و احراز 
صلاحیت شــرکت های انفورماتیکی صادره از شــورای عالی انفورماتیک را داشته 

باشد.
ب: نحوه دریافت و تحویل اسناد مناقصه

-متقاضیان شرکت در این مناقصه می بایست جهت دریافت و تحویل اسناد مناقصه 
به آدرس اســتان کهگیلویه و بویراحمد، شهرستان گچســاران، کیلومتر 20 جاده 
گچساران – شــیراز ؛ کارخانه فرآورده های گیاهی اکسیر ســبز سربیشه مراجعه 

نمایند. همچنین جهت کســب اطلاعات بیشــتر با شــماره 0۹۱۶754245۱ واحد 
بازرگانی شرکت تماس حاصل فرمایند.

ج: مهلت تحویل اسناد و زمان برگزاری مناقصه
-حداکثر مهلت تحویل پیشــنهادات به دبیرخانه شــرکت واقع در شهرســتان 
گچساران، کیلومتر20 جاده گچساران – شیراز، کارخانه فرآورده های گیاهی اکسیر 
سبز سربیشــه پایان وقت اداری روز شــنبه ۱402/0۹/۱۱ و زمان برگزاری مناقصه 

ساعت ۱0 صبح روز یکشنبه ۱402/0۹/۱2 می باشد.
د: مبلغ ضمانت نامه

-مبلغ تضمین شــرکت در مناقصه 200.000.000 )دویســت میلیون( ریال می باشد. 
تضامین قابل قبول عبارتند از: ضمانت نامه بانکی یا چک صیادی در وجه شــرکت 

فرآورده های گیاهی اکسیر سبز سربیشه )شماره ثبت: 5022(
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱402/0۹/0۶
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱402/0۹/0۹

  نوبت دوم

»دفتر یادداشت« را می توان با خانواده دید؟

 کمدی ای که جدی شده است
سریال »دفتر یادداشت« به کارگردانی کیارش اسدی زاده و با 
نمایش خانگی عرضه  در شبکه  روزها  این  بازی رضا عطاران 
و واکنش های مختلفی در میان مخاطبان  می شود که کنش 

داشته است.
سریال »دفتر یادداشت« یکی از سریال های کنجکاوی برانگیز 
شبکه نمایش خانگی تا قبل از پخش بود. یکی از سریال هایی 
که به واسطه پخش ویدیوهای تبلیغاتی از جمله اولین ویدیو 
که تداعی کننده فیلم سینمایی »مالنا« بود توجهات بسیاری 
البته این کنجکاوی نسبت به سریال  را به خود جلب کرد و 
خیلی زود هم فروکش کرد. هرچند نمی توان این فضای ناامید 
کننده سریال را نگاه همه مخاطبانش دانست چون در شبکه 
های اجتماعی از جمله توئیتر سابق یا ایکس که می توان با کاربر 
واقعی تری در ارتباط بود نیمی از مخاطبان آن را رضایت بخش 
دانسته اند و بخش عمده ای هم از ضعف فیلمنامه، فضاسازی 
و نبود کمدی در این مجموعه گفته اند. اما »دفتر یادداشت« را 
فارغ از اینکه علی رغم تبلیغات زیاد نتوانسته کمدی موفقی باشد 
باید با چه ملاحظاتی دید؟ در این گزارش مروری داریم بر این 
مجموعه که کیارش اسدی زاده کارگردانی آن را بر عهده دارد و 

تا الان ۲ قسمت از سریال نیز به پخش رسیده است.
قصه سریال با فضای کارآگاهی شروع می شود؛ ایرج با بازی 
رضا عطاران شخصیت اصلی داستان است که یک کارآگاه کاربلد 
اما دچار الزایمر است. شروع ناامیدکننده مجموع ای که قبل از 
پخش خیلی پرطمطراق و پر سر و صدا بوده همین اول داستان 
توی ذوق تان می خورد درحالی که به انتظار نشسته اید تا با 
یک کمدی معمایی یا جنایی مواجه شوید، هم رو دست بخورید، 
هم ماجرای قتل را پیگیری کنید و هم بخندید اما هرچه جلوتر 
می روید بیشتر ناامید می شوید. سریال با سکانسی پلیسی آغاز 
می شود و بعد عطاران به صحنه جرمی ورود می کند که حسن 
معجونی در آن لباس عروس پوشیده است؛ موقعیت البته خیلی 
سردتر از آنچه که می خوانید، دیده می شود.قصه ای که نقش 
اول آن عطاران است و انتظار دارید بیشتر از هرچیز دیگر در آن 
کمدی ببینید و بخندید به شکل ناامید کننده ای در قسمت 
اول پیش می رود که بخش عمده آن هم مشکل فیلمنامه است. 
فیلمنامه ای که بیشتر نام کمدی را به خود الصاق کرده است 
اما موقعیت ها هنوز نتوانسته اند گیرا و کمدی باشند.فیلمنامه 
این سریال را مسعود خاکباز نوشته است؛ نویسنده ای که کمتر 
نام او را در میان مجموعه ها و سینمایی های طنز شنیده ایم 
و احتمالاً در خاطر کسی هم نباشد آخرین بار نویسنده کدام 
کمدی ها بوده است.شاید حضور چهره های موفق این حوزه و 
کسانی که سال ها در عرصه سریال و فیلم سینمایی قلم زده اند، 
بهتر می توانست ارزش افزوده ای برای فضای کمدی سریال و 
حتی محتوای فیلمنامه آن باشد. به ویژه که سریال در قصه و 
فیلمنامه هم در جا می زند وموقعیت ها چندان غنای داستانی 
جذابی ندارند. اگر با اغماض نگوییم حتی در قسمت اول و دوم، 
داستان حوصله سر بر می شود و بارها ریتم می افتد به شکلی که 
می توان روی نبود موقعیت های پرکشش تاکید کرد.بیشترین 
تلاش فیلمنامه نویس برای خنده گرفتن، بهره گیری از شوخی 
های کلامی است که دیگر در این سال ها نخ نما هم شدهاند؛ 
شوخی هایی که با تاکید چندباره افتادن شلوار، نداشتن شلوار و 

خیس شدن شلوار می خواهد از مخاطب خنده بگیرد اما حجم 
تکرار و تاکید و طولانی شدن آنها بیشتر از اینکه خنده بیاورد 

ممکن است حتی مخاطب را خسته کند.
»دفتر یادداشت« حضور دوباره رضا عطاران در شبکه نمایش 
خانگی است که بعد از سال ها رقم می خورد. عطاران که جزو 
اولین بازیگرانی بود که با مجموعه »قلب یخی« حضور در این 
مدیوم را تجربه کرد در همه این سال ها سعی کرد دور بماند و 
گزیده تر و سخت گیرتر وارد میدان شود. اتفاقی که حالا اگرچه 
او را به تنها برگ برنده سریال تبدیل کرده است اما سریال برای 
خود او آورده تازه ای ندارد.رضا عطاران پس از این همه سال، 
دیگر فراتر از بازیگر ستاره فیلم و سریال های کمدی است و 
اما  دارد  قالبی دوست  و  میزانسن  در هر  را  او  مخاطب  حتماً 
برایش  عجیبی  چالش  چندان  یادداشت«  »دفتر  در  نقشش 
محسوب نمی شود و می تواند به راحتی از پس آن برآید. با این 
حال این عطارانی نیست که شما را به وجد آورد و اتفاقاً هرچه 
بیشتر در هر صحنه ای منتظر اتفاق و کمدی هستید کمتر 
این فضا خلق می شود که بخش عمده آن باز هم به فیلمنامه 
مربوط است و خالی بودن میدان از فضایی که بازیگر بتواند به 
دور از تکرار شوخی های کلیشه ای در آن بازی کند و طنازی 
نشان دهد.ترکیب حسن معجونی و رضا عطاران از این حیث که 
هر ۲ بازی هایی جدی دارند و درگیر کلیشه های بازیگران طنز 
نمی شود، می تواند مخاطب را با خود همراه کند. مینا ساداتی، 
داریوش کاردان، زهرا داوونژاد، سوگل خلیق و کاظم سیاحی هر 
یک حضور متفاوتی در سریال دارند که با گذشت قسمت های 
بیشتری از سریال باید دید چقدر موفق خواهند بود. خلیق یکی 
از نقش های اصلی این سریال است که شاید هنوز شخصیتی 
که ایفا می کند چندان شکل نگرفته باشد. مواجهه اولیه او با 
رضا عطاران و نقشی که در هنگام تسلیت گفتن می خندید 
اگرچه در ایده و روی متن می توانست جذاب و موقعیتی متضاد 
باشد اما خروجی اش چندان جذاب نبود. از میان این بازیگران 
اردشیر رستمی هم در شمایل متفاوتی ظاهر شده که باید دید 
چقدر مخاطب با او ارتباط می گیرد. بیژن بنفشه خواه اگرچه 
حضور کمرنگی دارد اما خیلی تفاوت چندانی با نقش های سابق 
اش نداشته است و حتی حضورش در سریال »مگه تموم عمر 
چند تا بهاره؟« موفق تر بوده است.کیارش اسدی زاده کارگردان 

توانمندی است و آثار خوش ساختی در کارنامه اش دارد. او فیلم 
های »گس« و »شکاف« را ساخته است که هر ۲ ملودرام هایی 
اجتماعی هستند. فیلم »مجوز خروج« البته تنها اثری از اسدی 
زاده است که بعد از ملودرام ها به این فضای کمدی هم ورود 
کرده است. بازیگرانش را هم در همین حوزه انتخاب کرد که با 
پژمان جمشیدی، کاظم سیاحی، سروش صحت و ...آن را ساخت 
و البته دچار حواشی ای شد و هنوز هم اکران نشده است.سریال 
»دفتر یادداشت« حالا اولین اثر کمدی اوست که توسط مخاطب 
دیده می شود؛ یک کمدی زرق و برق دار که قرار است فضای 
متفاوت، به روز و مدرنی داشته باشد و البته با دیدن ویترین 
ماجرا هم فکر می کنید با اثر متفاوتی رو به رو هستید. اما فضای 
شوخی ها در قسمت اول و دوم از سطح فراتر نرفته است و در 
ظاهر باقی می ماند. شاید برای برخی قصه کلی داستان با سریال 
که  شود  مقایسه  ساختمان«  داخل  قتل های  »فقط  خارجی 
درباره توفیق این اثر در ۲ قسمت اولیه می توان گفت فیلمنامه 
موقعیت های پرکشش و جذابی را رقم نزده است. بیشترین سعی 
کارگردان این است که با فحش، شوخی های کلامی و در وجهی 
دیگر با ارجاعات اروتیک از مخاطب خنده بگیرد.برخی صحنه 
ها هم اگرچه خلاقانه و بدیع است اما در نهایت به اتفاق ویژه 
ای بدل نمی شود نمونه اش هم شروع اولین قسمت سریال و 
صحنه ورود پلیس به عروسی، یا صحنه ای که در آسایشگاه آژیر 
اعلام حریق به صدا درمی آید، است که به موقعیت جذابی ختم 
نمی شود. برخی صحنه ها هم هست که اساسا از کلیشه ها هم 
فراتر می رود مثل موقعیتی که عطاران روی شیشه ماشین برای 
دختری در ماشین دیگر یک قلب تیرخورده می کشد.از کیارش 
نمایش  شبکه  در  »کرگدن«  سریال  این  از  پیش  زاده  اسدی 
خانگی عرضه شده است که هنوز هم در میان آثار پلتفرم ها 
جزو تولیدات خوش ساختی محسوب می شود که سطحی از 
کیفیت را در قصه گویی، بازیگری، فضاسازی و ریتم و ساختار 
حفظ کرده بود و اگر از پایان بندی آن بگذریم در مجموع اثری 
حرفه ای بود که از بسیاری از محصولات همین روزهای شبکه 
خانگی یک سر و گردن بالاتر است. با این حال ورود اسدی زاده 
در کمدی در این ۲ قسمت نه تنها ناکام بوده است که به شکل 
عجیبی از یک فیلمنامه کم مایه می خواهد با هر تلاشی از ناسزا 
و شوخی های بی مزه گرفته تا با به کار بردن کلماتی که کمتر در 
عرف روزانه استفاده می شود، مخاطبش را بخنداند.جالب است 
که او این روزها مینی سریال »هفت« را هم در شبکه نمایش 
خانگی دارد که البته اثر قابل توجه تری از »دفتر یادداشت« 
است.برد تبلیغاتی سریال »دفتر یادداشت« در این مدت به گونه 
ای بود که شاید حتی بتوان گفت از خود اثر هم بهتر عمل کرده 
است. فارغ از ویدیوی جنجالی اولیه و تداعی سکانس معروف 
فیلم »مالنا«، این ویدیوها توانست مخاطب را روی خود سریال 
حساس کرده و او را به انتظار عرضه این مجموعه نگه دارد. با 
این حال کاش سازندگان بیشتر از هزینه برای این ویدیوهای 
تبلیغاتی روی غنای فیلمنامه وقت می گذاشتند. با این روند، 
گویی »دفتر یادداشت« صرفا با نگاهی تجاری به تولید رسیده 
است؛ نگاهی که در تولید بدون توجه به ملاحظات اخلاقی، عرف 
و حتی ملزومات کیفی اثر، صرفا به دنبال جذب مخاطب برای 

کاری پرهیاهو بوده است.

 سالن سازی در شهرهای
 با بیش از ۲۰۰ هزار نفر جمعیت

معاون توزیع سازمان سینمایی سوره با اشاره به اینکه تکمیل مجموعه سینما 
آزادی تهران در دستور کار است، گفت:  حوزه هنری نیاز دارد در شهرهای بالای 
۲00 هزار نفر، زیرساخت هایی سینمایی را توسعه دهد و در ارتباط با افزایش 

این زیرساخت ها، ۵۵ شهر اولویت دار برای ساخت سینما مشخص شده اند.
به گزارش ایسنا، به تازگی و در ادامه فاز دوم طرح توسعه سینماهای حوزه 
هنری در سراسر کشور، پردیس سینمایی خلیج فارس یزد، پس از طی مراحل 
ساخت و تجهیز به چهار سالن نمایش، آماده بهره برداری شده است. پردیس 
سینمایی خلیج  فارس در طبقه سوم مجتمعی به همین نام ساخته شده است و 
در مجموع حدود ۵00 صندلی به زنجیره سینمایی مهر در سراسر کشور اضافه 
می کند.هادی اسماعیلی - معاون توزیع سازمان سینمایی سوره و مدیرعامل 
موسسه فرهنگی تبلیغاتی بهمن سبز - با اشاره به ساخت این پردیس سینمایی 
در یزد به ایسنا گفت: بر اساس تحقیقات انجام شده به این نتیجه رسیدیم 
که حوزه هنری نیاز دارد در شهرهای بالای ۲00 هزار نفر، زیرساخت هایی 
سینمایی را توسعه دهد. ساخت پردیس سینمایی »خلیج فارس« در یزد هم 
جزء پروژه هایی است که در ۵۵ شهر اولویت دار قرار گرفته و یزد از جمله 

شهرهایی بود که باید در آن  سینما ساخته می شد.
او درباره تاثیر این پردیس بر ساختار و فضای فرهنگی شهر یزد توضیح داد: 
شهر یزد چند سینما دارد که از جمله مهمترین  آن ها »سینماتک صفائیه« و 
سینما »جام جم« هستند. سینما تک صفائیه سینمای اصلی شهر یزد است اما 
چون سال های زیادی از ساخت آن گذشته و بازسازی نشده، نیاز به تعمیرات 

اساسی دارد. 


